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Velikonoční rocková zábava 
sobota 6. 4. 2024 od 20:00 h 

sál restaurace Slunce 

*Čaj o páté se starostou města
středa 10. 4. 2024 od 17:00 h 

salonek restaurace Slunce

*
Taneční pro začátečníky, zahájení

pátek 19. 4. 2024, od 19:00 h 
sál restaurace Slunce 

*Blešák
sobota 27. 4. 2024 od 9:00 h 

sportovní hala

Stavění máje 
úterý 30. 4. 2024 od 17:00 h 

náměstí v Pilníkově 

*
Lampionový průvod 

úterý 30. 4. 2024 od 18:00 h 
z náměstí k mysliveckému srubu 

*
Pálení čarodějnic  

úterý 30. 4. 2024 od 20:00 h 
myslivecký srub 

*
Pilníkovská pouť  
s dětským dnem     

sobota 1. 6. 2024 od 14:00 h 
náměstí v Pilníkově

Letní kino 
sobota 8. 6. 2024 od 21:30 h 
atletický stadion pod školou

*Rockový večer 
sobota 22. 6. 2024 od 18:00 h 

areál rockového hřiště

*Město s historií a romantikou
510 let od povýšení na městečko  
sobota 29. 6. 2024 od 14:00 h 

Hradčín a okolí

*Příměstský tábor 
Základní škola Pilníkov 

19. – 23 .8. 2024 
info: primestakpilnikov@seznam.cz

Pilníkovský
zpravodaj

 * * * * * * * * * * * * * * *      přehled plánovaných akcí      * * * * * * * * * * * * * * *

Foto J. Bartoš
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slovo 
šéfredaktorky
Vážení čtenáři, 

je mi potěšením vás přivítat 
u letošního prvního vydání na-
šeho Zpravodaje. Oblíbená tiš-
těná forma našeho čtvrtletníku 
je roznášená do vašich schránek 
vždy v minimálním nákladu 530 
kusů. O roznos se starají milé 
dámy z místního klubu senio-
rů a musím říct, že se mají co 
ohánět – roznášejí Zpravodaj 
do zhruba čtyř set poštovních 
schránek v našem městě. Další 
Zpravodaje pravidelně rozesílá-
me do zhruba 25 muzeí po celé 
ČR a také do archivů, krajských 
knihoven a na MAS Království 
Jestřebí hory. Pro další zájemce 
jsou výtisky vždy ještě k dispozici 
na městském úřadu.

V digitální podobě se Zpravodaj 
dá najít na webových stránkách 
města Pilníkov, na oficiálních fa-
cebookových stránkách (www.
facebook.com/MestoPilnikovOfi-
cialni) a v Munipolis – Mobilním 
rozhlasu.

Máme za sebou první ze třech 
největších akcí, které se u nás ko-
nají, a to masopust. Počasí vyšlo 
parádně a atmosféra byla skvělá. 
Příjemně mě překvapila vysoká 
návštěvnost, jen by více účastní-
ků mohlo přijít v maskách – hned 
by to bylo barevnější a pestřejší. 
Všem, kdo se podíleli na organiza-
ci a celkovém chodu masopustní-
ho veselí, chci vyseknout poklonu, 
bylo to super!

Budeme rádi za vaši zpětnou vaz-
bu – co se vám líbí, co se vám ne-
líbí, za náměty na články, rozho-
vory. Nebojte se nás oslovit ať už 
e-mailem na redakce@pilnikov.
cz, přes facebookové stránky, nebo 
osobně na městském úřadu. Vítá-
me vaše názory, postřehy a ko-
mentáře.

Mějte krásné pohodové a slunečné 
jaro.

Děkuji, že čtete.  LK

Když čtenářům prozradím, že si s šéfre-
daktorkou Lenkou a paní učitelkou Svět-
luškou, jak ji pracovně říkám, dopisujeme 
ohledně korektur někdy až do rána, má-
lokdo uvěří. Málokdo si tak dokáže před-
stavit, kolik času je potřeba věnovat jeho 
přípravě. Mám moc rád pracovité lidi, jsou 
pro mě hnacím motorem pro následnou 
perfektní spolupráci, která přináší ovoce. 
Držte nám tedy i letos palečky, ať dokáže-
me v té velké konkurenci obstát. Pravidel-
nými dopisovateli jsou dnes všechny naše 
spolky a historii v obrazech si oblíbil a vzal 
za svou soukromý historik a badatel Jiří 
Haken. 

Velmi dobře vím, že spolková činnost je 
pro naše město důležitá, proto se u nás 
v Pilníkově také stále něco děje a jsem 
také rád, že se zastupitelé při svém jednání 
shodli a v letošním roce se na příspěvcích z 
rozpočtu města vyplatí z městské poklad-
ny rovných 400 tisíc korun. Letošní rok je 
rokem změn a čekejte tak ohledně kultur-
ních a společenských akcí něco nového. 
Dobře tak sledujte všechny naše informač-
ní kanály, ať vám nějaká ta společenská 
akce neuteče.

Nový rok se nám rozjel na plné obrátky, 
jen co jsme vyhnali z města vysokou vodu, 
museli jsme se pustit na začátku roku do 
opravy mostu v Nádražní ulici, který byl 
dlouhá léta v havarijním stavu. Po prohlíd-
ce našich dalších mostů, kterých máme ve 
vlastnictví 20 kusů, víme, že v opravách 
těchto mostních konstrukcí budeme nu-
ceni pokračovat vyšším tempem i nadále, 
neb se na tato zařízení a jejich preventivní 
údržbu dlouhodobě zapomínalo. Násled-
ně s prvním veřejným zasedáním zastu-
pitelstvo města schválilo velké investiční 
akce pro letošní rok ve výši cca 50 milionů, 
o kterých se dočtete v příspěvku našeho 

referenta. Plánujeme tak v rozumné míře 
investovat a zbytečně nešetřit, žijeme teď 
a tady. Hned v návaznosti by také měla 
přijít jedna z největších stavebních akcí 
po kanalizaci, a to výstavba nové mateřské 
školy.

Co ale nemůžeme z městské pokladny do-
tovat, je svoz komunálního odpadu. Od-
padové hospodářství obcí čeká v následu-
jících letech nejedna zatěžkávací zkouška 
a každý s ohledem na danou situaci tak 
nějak tuší, že bude třeba šetřit. Hlavní za-
těžkávací zkouškou je nový zákon o od-
padech, který říká, že obce s nadlimitním 
množstvím směsného netříděného od-
padu budou za toto nadlimitní množství 
platit rok od roku více peněz. Tudíž po-
kud bude v naší snaze nadále pokračovat 
v navyšování třídění, budeme se snažit 
držet svozové ceny na uzdě a nemusíme 
mít z výrazného zdražení strach. Bohužel 
nám ale nadále z důvodu růstu mezd, ceny 
pohonných hmot apod. rostou náklady na 
svoz nejen netříděných, ale také tříděných 
odpadů. Dále je třeba si uvědomit, že pro-
blém rostoucích nákladů neprohlubují 
zodpovědní občané, kteří třídí a produkují 
málo odpadů, ale ti nezodpovědní, kteří 
svou pohodlností vytvářejí nadprůměrné 
množství netříděného odpadu, jehož cena 
bude v letech několikanásobně růst. Díky 
nízkému poplatku má řada lidí pocit, že 
odpady mají malou hodnotu a proč tedy 
ztrácet drahocenný čas snižováním jejich 
produkce a tříděním. Více si také v letoš-
ním roce posvítíme na produkování odpa-
du z podnikatelské činnosti.

S jarem prostě přichází vždy něco nového, 
a já se tak budu těšit na nové výzvy.

S přáním krásného jara

Josef Červený, váš starosta

Milí čtenáři,

jak říká lidová pranostika, březen – za 
kamna vlezem, duben – ještě tam bu-
dem, máj – vyženem kozy v háj. Příroda 
je mocná čarodějka a aprílové počasí 
jsou časy a nečasy, které si s námi pěk-
ně zahrávají. Pojďte se tak na chviličku 
pohodlně usadit do křesla a pusťte se 
do čtení jarního vydání Pilníkovského 
zpravodaje, který se bude v letošním roce 
opět ucházet o přední umístění v soutěži 
o nejlepší městský zpravodaj roku 2023. 
Být nejlepší, nebo se snažit o dobré umís-
tění nás samozřejmě plně zavazuje a já 
mám upřímnou radost, že celý redakční 
tým, na který jsem právem pyšný, táhne 
za jeden silný provaz.  
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MĚstský Úřad
Náměstí 36, Pilníkov • tel.: 499 898 921

Úřední hodiny:

Po   8:00 – 17:00 hod

St 12:00 – 16:00 hod

Josef Červený 
starosta, zastupitel, předseda povodňové komise 
• 499 898 922 / 603 558 852 • starosta@pilnikov.cz

Petr Jirásko 
místostarosta, zastupitel, místopředseda povodňové komise 
• 725 504 597 • mistostarosta@pilnikov.cz

Miluše Čubičová 
účetní, podatelna, pokladna, místní poplatky,  
evidence obyvatel, CzechPoint, vidimace, legalizace 
• 499 898 921 • podatelna@pilnikov.cz  

Ing. Tomáš Voborník 
referent investic města 
• 605 158 342 • referent@pilnikov.cz  

Zuzana Homolková 
knihovna Pilníkov, knihovna@pilnikov.cz 
Otvírací doba: každé úterý od 14:00 – 17:00

Dušan Hanuš 
jednatel, provoz vodovodu a ČOV a kanalizace,  
údržba města, bytové hospodářství 
• 777 259 746 / 499 898 923 • voda@pilnikov.cz

Ondřej Dávidík 
jednatel, lesní hospodář 
• 777 259 747 / 499 898 923 • lesy@pilnikov.cz  

Světlana Jirásková 
účetní, poplatky, vodné, stočné, hrobová místa 
• 499 898 923 • poplatky@pilnikov.cz  

Radim Vondrák, Jan Anděl 
čištění odpadních vod, údržba města, vyhrnování sněhu 
• 608 657 243 / 777 259 744

Ing. Kateřina Matesová Valdová 
pověřenec pro GDPR 
• 730 164 404 • valdova@kjh.cz

Datová schránka: xecbjcu

Redakční rada: redakce@pilnikov.cz 

sbĚrný dvůr
Oldřich Melichar • tel.: 603 479 534 
Otevírací doba: středa 15:00 – 18:00 a sobota 8:00 – 11:00

Základní škola pilníkov
Ředitelna 
• 734 575 492 / 733 199 440 • info@zspilnikov.cz  

Mateřská škola pilníkov
• 734 572 588 / 732 151 204 • ms@zspilnikov.cz  

Ordinační hodiny
Pondělí 7:30 – 13:00 od 8:00 lékař

od 7:30 do 9:30 akutní stavy
od 9:30 do 13:00 objednaní

Úterý zavřeno
Středa 7:30 – 8:30 odběry krve

Čtvrtek 7:30 – 18:30 od 7:30 do 9:30
od 13:30 do 15:00 akutní stavy

od 9:30 do 13:30
od 15:00 do 18:30 objednaní

Pátek 7:30 – 13:00 od 7:30 do 9:30 akutní stavy
Od 9:30 do 13:00 objednaní

Ordinační hodiny
Pondělí 8:00 – 14:30
Úterý 8:00 – 16:30
Středa 8:00 – 14:30
Čtvrtek zavřeno
Pátek 8:00 – 13:30   bolesti a děti
Sobota, neděle, svátky * 8:00 – 12:00   pohotovost

Ordinace Bez objednání Pouze objednaní
Pondělí 9:00 – 10:00 / 13:00 – 15:00 15:00 – 19:00
Úterý 8:00 – 10:00 / 16:00 – 18:00 15:00 – 19:00
Středa 8:00 – 10:00 / 13:00 – 15:00 15:00 – 19:00
Čtvrtek 8:00 – 10:00 / 16:00 – 18:00 15:00 – 19:00
Pátek 8:00 – 10:00 / 13:00 – 15:00 15:00 – 19:00
Sobota pohotovost
Neděle pohotovost

* pohotovost pro akutní případy 8:00 – 12:00 hod dle rozpisu uvedené-
ho v denním tisku a na internetu (www.kr-kralovehradecky.cz nebo  
www.hmc.cz/…htm).

MUDr. Magdaléna Šturalová
› sestra Šárka Vrátná • tel.: +420 605 380 590

Soukromá stomatologická ambulance SANOVA s.r.o.
MUDr. Milena Brátová, MUDr. Pavla Tučková
› sestra Helena Hejtmanová • tel.: 499 898 125

MVDr. Julie Lásková • tel.: 608 218 632 • Náměstí 62  
• julie.laskova@gmail.com • www.veterina-pilnikov.cz

praktický lékař pro dospĚlé

Zubní lékař

veterina pilníkov

Česká pošta • tel.: 954 254 242

Pondělí 11:00 – 12:00 13:00 – 17:30
Úterý   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00
Středa 11:00 – 12:00 13:00 – 17:30
Čtvrtek   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00
Pátek   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00

Otevírací doba:

důležité kontakty

Akutní případy mimo ordinační dobu. O víkendech a svátcích od 8:00 do 
20:00 navštivte pohotovostní ambulanci v nemocnici. Mimo pohotovostní 
ambulanci navštivte interní či chirurgickou ambulanci v nemocnici.
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volné pobíhání psů  
a Jiných Zvířat
Dle zákona na ochranu zvířat 
proti týrání je každý povinen 
zabezpečit zvířeti v zájmovém 
chovu přiměřené podmínky pro 
zachování jeho fyziologických 
funkcí a zajištění jeho biologic-
kých potřeb tak, aby nedochá-
zelo k bolesti, utrpení nebo po-
škození zdraví zvířete, a učinit 
opatření proti úniku zvířat. 

 
 
Zvíře nesmí být chováno jako 
zvíře v zájmovém chovu, jestliže 
nejsou zabezpečeny přiměřené 
podmínky pro zachování jeho 
fyziologických funkcí a zajištění 
jeho biologických potřeb nebo 
jestliže se zvíře nemůže adap-
tovat, přestože tyto podmín-
ky zabezpečeny jsou. Fyzická 
osoba se jako chovatel dopustí 
přestupku tím, že neučiní opat-
ření proti úniku zvířat. Za toto 
jednání může být uložena v pře-
stupkovém řízení pokuta. 

Dle zákona o provozu na po-
zemních komunikacích je vlast-
ník nebo držitel domácích zví-
řat povinen zabránit pobíhání 
těchto zvířat po pozemní ko-
munikaci. Porušení uvedené po-
vinnosti je přestupkem, za který 
může být v přestupkovém řízení 
uložena pokuta od 1 500 Kč až 
do 2 500 Kč.

 Z výše uvedeného vyplývá, že 
obce jsou oprávněny prostřed-
nictvím obecně závazných vy-
hlášek regulovat pohyb psů 
a jiných zvířat chovaných v zá-
jmových chovech na veřejných 
prostranstvích. 

Porušení povinnosti stanove-
né obecně závaznou vyhláškou 
pak může být hodnoceno jako 
přestupek ve smyslu zákona na 
ochranu zvířat proti týrání či 
jako přestupek dle zákona o ně-
kterých přestupcích, za který lze 
uložit finanční pokutu.

JČ

realiZace akcí investic a oprav v roce 2024
Po rekonstrukci požární zbrojnice máme další dárek pro naše hasiče – na pořízení 
nové cisternové automobilové stříkačky v hodnotě 10 047 197,49 Kč poskytl dotační 
fond Královéhradeckého kraje dotaci ve výši 1 000 000 Kč a Ministerstvo vnitra 
dotaci ve výši 4 000 000 Kč. Podali jsme žádost o dotaci z Integrovaného regionál-
ního operačního programu Ministerstva pro místní rozvoj ČR na projektovou doku-
mentaci pro provedení stavby nové mateřské školy a po vypsání Programu Státního 
fondu životního prostředí ČR podáme žádost o dotaci na realizaci areálu sběrného 
místa v lokalitě stávajícího sběrného dvora.

Odbor výstavby v Trutnově schválil sta-
vební záměr na akce revitalizace míst-
ních komunikací „malého“ náměstí a vý-
stavbu parkoviště naproti sportovní hale. 
Dokončíme rozpracovanou studii rekon-
strukce objektu základní školy na náměs-
tí a necháme ji odsouhlasit Národním pa-
mátkovým ústavem.  

Stavbou lešení nad vchodem do restaura-
ce Slunce pokračuje oprava krovu a střeš-
ní krytiny. Na konci března proběhne de-
molice bývalé školní jídelny a následně 
se zahájí novostavba bytového domu. Ká-
cením stromů začne výstavba chodníků 
III. etapy kolem komunikace I/16 od ob-
jektu bývalé váhy směrem na Chotěvice. 
Dle informací Ředitelství silnic a dálnic 
by se v dubnu mělo realizovat rozšíření 
oblouku komunikace I/16 před objektem 
č.p.58, vedoucí ke zvýšení bezpečnosti 
při průjezdu městem. 

V letošním roce plánujeme opravy a vý-
měny povrchů místních komunikací Za 

Tratí, Nádražní, Mlýnská a Na Kopečku. 
Z důvodu investic ČEZ Distribuce bude 
termínově posunuta oprava ulice Polní. 

V noci ze dne 4. 1. na 5. 1. 2024 došlo ke 
zřícení čela kamenného mostku na míst-
ní komunikaci Nádražní. Most byl provi-
zorně zabezpečen dopravním značením 
a v pondělí 8. 1. 2024 byla zahájena opra-
va. Potvrdil se jeho havarijní stav, zjiště-
ný na podzim loňského roku, kdy se rea-
lizace opravy zařadila do plánu oprav na 
rok 2024. Štěstí, že se havárie stala v noci 
a nedošlo ke zranění nebo úmrtí místních 
občanů. V současné době se most dokon-
čuje a po zahájení provozu obalovny se 
štěrkový kryt mostu opatří živičným ko-
bercem. 

Touto cestou bych rád poděkoval všem 
občanům města Pilníkova za jejich trpě-
livost při dopravním omezení a nutnosti 
používání provizorní lávky.

Ing. Tomáš Voborník

Zprávy Z MĚsta 

Oprava krovu restaurace Slunce a mostu v Nádražní ulici. Foto T. Voborník
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tohle do Záchodu nepatří!
V mnoha domácnostech slouží záchod jako kontejner. Myslíte, že dokáže pohltit téměř jakýkoli odpad? Omyl, spousta věcí do 
něj rozhodně nepatří. Riskujete jeho ucpání a nákladnou opravu. Škodíte ale také přírodě a hrozí vám i další nepříjemnosti.  

Záchod není popelnice a sloužit by měl 
doopravdy jen k vykonání velké a malé 
potřeby, na jiný druh odpadu není sta-
věný. Co do něj spláchnete, může totiž 
snadno uváznout v odpadních trubkách, 
poslouží jako potrava pro havěť v kana-
lizaci a představuje ekologický problém 
pro čistírnu odpadních vod.  

Tuky z kuchyně nepatří do WC

Ne nadarmo každoročně před vánoční-
mi svátky varujeme, že kuchyňský olej 
z vaření a smažení rozhodně nepatří do 
záchodu. Rychle totiž tuhne, ulpívá na 
stěnách potrubí a zhoršuje jeho průchod-
nost. 

Větší objem naráz nebo pravidelné vylé-
vání tuků do odpadu má pak na svědomí 
ucpání odpadu. To dokáže v lepším přípa-
dě pročistit protahovací pero, nepůjde-li 
to ale svépomocí, připravte si minimálně 
pár stokorun na případný zásah instala-
téra. Tuky se hromadí i ve zdánlivě vel-
kých kanalizačních trubkách, vznikají tu 
takzvané tukovce, které mohou způsobit 
i havárii. 

Do toalety ovšem nepatří ani zbytky jíd-
la, a to nejen kvůli obsahu tuků. Co jste 
nesnědli vy sami, může totiž dobře po-
sloužit jako potrava pro obyvatele kaná-
lů. Potkani si umí za jídlem dokonce najít 
cestu skrz potrubí až do vaší domácnosti 
a svými ostrými zuby napáchat další ná-
kladné škody.

Vložky, kapesníky i vlhčené 
ubrousky
V záchodě by neměly končit také žádné 
hygienické pomůcky, které dokážou ab-
sorbovat vodu, a tím zvětšovat svůj ob-
jem. Vložky, tampony, stelivo pro kočky, 
dětské plenky, ale i obyčejná vata v po-
trubí vytvoří nepřekonatelnou překážku. 
Sama od sebe rozhodně nezmizí a pomů-
že až instalatér.

Stopka platí i pro papírové kapesníky, 
utěrky a ubrousky. I když vypadají dost 
podobně jako toaletní papír, ve vodě se 
nerozpouští tak rychle a snadno se stanou 
nežádoucí ucpávkou. Pozor i na další hy-
gienické pomůcky jako vlhčené ubrousky, 
které obsahují plasty. Ty nelze při čištění 

beze zbytku odbourat a v podobě mik-
roplastů se vám v malém množství vrací 
zpět dokonce i v kohoutkové vodě.

Vlasy a chlupy mohou ucpat 
záchod
Především majitelky dlouhé hřívy vědí, 
že vlasy z odpadu ve sprše jen tak nezmi-
zí a je potřeba ho pravidelně mechanicky 
čistit, aby nedošlo k jeho ucpání. Vlasy 
či oholené ochlupení nepatří ani do zá-
chodu. Dlouho se rozkládají a v kombi-
naci s dalším odpadem, zejména tukem, 
vytváří hutné chuchvalce. Šup s nimi do 
koše!

Prošlé léky neházejte do WC
Chemikálie, zbytky barev nebo nespo-
třebovaná léčiva nepatří ani do odpad-
kového koše, ani do záchodu. Měli byste 
je odevzdat ve sběrném dvoře, léčiva pak 
v lékárně. Chemické látky se totiž uvol-
ňují do vody a na mnohé z nich je čistička 
krátká, ohrožují tak kvalitu vod a škodí 
vodním živočichům.

JČ

ochrana životního prostředí Je pro naši  
spoleČnost prioritou
Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního života a jen těžko si jej bez 
nich dokážeme představit. Elektroodpad je tak v současné době jedním z nejrychleji 
rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění sběru a recyklace již vysloužilých elektroza-
řízení si naše město vybralo ke spolupráci kolektivní systém ASEKOL. 

elektroodpad  
do popelnice nepatří!

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škod-
livých materiálů a díky zajištění správné 
recyklace vysloužilých elektrozařízení 
přispíváme k ochraně životního prostře-
dí. Recyklace navíc umožňuje opětovné 
materiálové využití a patří mezi základní 
principy cirkulární ekonomiky. Míra opě-
tovného materiálového využití je velmi 
vysoká a dle jednotlivých typů výrobků 
dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše město přispělo 
k lepšímu životnímu prostředí? Za rok 
2023 bylo zpracováno 5488 kg elektro-
zařízení. Díky zodpovědné recyklaci 
tak vznikají úspory spotřeby elektrické 
energie, primárních surovin, vody a sni-

žuje se okyselování prostředí a produkce 
skleníkových plynů. Vyúčtování nám tak 
vyčísluje přínos našeho města k ochraně 
přírody v roce 2023. Vyplývá z něj, že díky 
množství námi odevzdaných elektrozaří-
zení na sběrný dvůr jsme uspořili 39,87 
MWh elektřiny, 3240 litrů ropy, 245 m3 

vody a 4,09 tuny primárních surovin. Na-
víc jsme snížili emise skleníkových ply-
nů, CO2 ekv. o 33,7 tuny, a produkci SO2 
ekv. (který zapříčiňuje okyselování pro-
středí) o 430,22 kg.

Děkujeme všem, kteří pečlivě třídí odpad, 
a přispívají tak k ochraně životního pro-
středí.

JČ

využiJte sbĚrné dvory
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ČaJ o páté
První letošní setkání starosty měs-
ta při neformálním posezení s ná-
zvem čaj o páté proběhlo s velkou 
návštěvností, a salonek restaura-
ce Slunce tak 10. ledna praskal ve 
švech. 

Tématem u čaje, domácího perníku 
a tvarohového koláče bylo seznáme-
ní přítomných s investicemi města, 
zimní údržbou a následně s kultur-
ními plány na rok 2024. Debatovalo 
se také otevřeně o tom, co koho trápí, 
o možnostech, co by šlo zlepšit nebo 
nad čím se více zamyslet.

Další neformální setkání je naplá-
nováno na 10. 4. 2024 od 17 hodin 
opět do salonku restaurace Slunce 
a všichni jste srdečně zváni.

JČ

fotovoltaická elektrárna 
Na střeše čistírny odpadních vod byla zahájena montáž 
54 kusů monokrystalických fotovoltaických panelů so-
lární fotovoltaické elektrárny o výkonu 27,6 kWp. 

 
Vyrobená elektřina bude přednostně určena pro vlastní 
spotřebu objektu s možností akumulace vyrobené elektři-
ny do baterií. Přebytky budou dodávány do energetické sítě 
ČEZ Distribuce. V případě výpadku distribuční sítě je foto-
voltaická elektrárna schopna ostrovního provozu.  

Na investici v hodnotě 1 726 730 Kč jsme získali dota-
ci ze Státního fondu životního prostředí ČR v rámci Pro-
gramu „Nové obnovitelné zdroje v energetice (RES+)“, fi-
nancovaného z prostředků Modernizačního fondu ve výši 
979 920,26 Kč. 

Jedná se o první akci v plnění energetické koncepce měs-
ta s cílem snížit náklady na energie a posílení energetické 
soběstačnosti města.

Ing. Tomáš Voborník

Realizace FVE na objektu čistírny odpadních vod  
v obci Pilníkov. Cílem projektu je snížení primární energie  
z neobnovitelných zdrojů a ke snížení odpadu CO2.

Celkové způsobilé výdaje: 1 427 050,00 Kč
Příspěvek Modernizačního fondu: 979 920,26 Kč
Příspěvek žadatele: 447 129,74 Kč

Termín realizace projektu: 03/2024 – 03/2025

FVE ČOV Pilníkov

Tento projekt je spolufinancován ze systému EU 
pro obchodování s emisemi prostřednictvím  
Modernizačního fondu.

Setkání seniorů. Foto J. Červený



= 7 =

22. ročník / březen 2024

vyZvednutí kopule 
Na konci prosince loňského roku se těsně před Vánocemi v brzkých dopoled-
ních hodinách začaly tvořit na pilníkovském náměstí hloučky lidí. Důvod byl 
zcela jasný, být u toho! A tak termín 20. 12. 2023 byl pro mnohé z nás datem 
opravdu magickým.  

Po dvou letech byla za proměnlivého 
a dost chladného počasí na kostel Nej-
světější Trojice a za pomoci několikatu-
nového jeřábu navrácena opravená věž-
ní kopule s novým měděným pláštěm. 
Pro zajímavost uvádíme, že její váha je 
necelých 10 tun a měří 17 metrů. Práce 
jak jeřábnické společnosti Hanyš s.r.o., 
tak i samotných tesařů z firmy Tes 98 
byla opravdu precizní a do odpoledne 
bylo hotovo. Oprava trvala dva roky 
a kopuli bylo nutno vyměnit téměř 70 % 
původního dřevěného materiálu a kom-
pletně původní plechovou krytinu za 
měděnou. Jak popsal majitel tesařské 
firmy Martin Zeman, každý kus dřeva 
prošel důkladným ošetřením a kont-
rolou. Kopule tak dostala od horního 
kříže přes makovici, spodní lucernu 
až po spodní část, které se říká cibule, 
maximální péči. Jen zbylá suknice nad 

hodinovými oblouky se bude z důvodu 
přesného propsání dodělávat přímo na-
hoře na věži kostela. A protože se jed-
nalo o skutečně mimořádnou událost, 
která se nebude jen tak hned opakovat, 
vložilo vedení města do makovice vzkaz 
budoucím generacím. Nezapomnělo se 
tak na dobový tisk, který popisoval se-
jmutí z roku 2021, několik výtisků Pilní-
kovského Zpravodaje, několik fotografií 
popisujících rekonstrukci, mince a ban-
kovky. Svoji schránku přidali také tesaři, 
kteří prováděli rekonstrukci, přesný ob-
sah byl ale tajný, prý se jednalo o osobní 
věci každého z řemeslníků.

Kopule má tak nový plášť a my všichni 
se budeme těšit na další záchranné prá-
ce při opravě našeho kostela.

JČ

Přípravy k vyzvednutí. Foto J. Červený Kopule kostela. Foto J. Červený
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spoleČenská 
kronika
Blahopřejeme  
k významnému  

životnímu jubileu

Blažena Hynková

Vlastimil Pražan

Jaromíra Ulmanová

Ladislav Beránek

Zdeňka Hubáčková

Josef Kňourek

Vlastimila Trejtnarová

Bohuslav Mrštík

Oldřich Pěchoč

 

Narodili se

Jindřich Pochyba

Viktor Cipra

 Opustili nás

Monika Blechová

Jiří Jeník

Pozůstalým rodinám  
vyslovujeme upřímnou  

soustrast

Zprávy Z výboru 

dĚkuJeMe Za podporu tříkrálové sbírky 
I tento rok jsem měla tu čest u Vás organizovat Tříkrálovou sbírku, která se těší ob-
libě již čtyřiadvacátým rokem. Chtěla bych Vám poděkovat za vřelé přivítání, milá 
slova a důvěru v tuto sbírku.

Pilníkov přispěl k Tříkrálové sbírce 
2024 úžasnou částkou 36 236 Kč.

VÝTĚŽEK Tříkrálové sbírky 2024 bude 
směřovat do pěti charitních služeb. Pře-
vážná část půjde na úhradu terapeutické 
pomoci, školních a mimoškolních aktivit 
pro děti z pěstounských a sociálně sla-
bých rodin. Dále pak k financování vy-
bavení pro zdravotní sestry naší domácí 
zdravotní a hospicové – paliativní péče 
a v neposlední řadě z výtěžku rozšíříme 
aktivizační kufříky pro seniory.

Výsledky celé sbírky můžete po rozpe-
četění zhlédnout na našich webových 
stránkách na www.trutnov.charita.cz

Ráda bych jménem Oblastní charity Trut-
nov poděkovala všem, kteří se Tříkrálové 
sbírky ve vašem městě zúčastnili, pod-
pořili ji a pomohli nám ji tento rok zre-
alizovat. Koledníci byli opravdu úžasní, 
vybrali opět rekordní částku. Nemalou 
pochvalu si také zaslouží Iveta Bubeníč-
ková za celkovou organizaci.

Lucie Poláčková 
koordinátorka Tříkrálové sbírky 

Oblastní charita Trutnov

Sbírka v Pilníkově měla úspěch. Foto J. Červený a T. Kňourková
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Pro letošní rok máme limit zase o něco niž-
ší, a to 206,550 tuny (170 kg/os). 

Celkové náklady na odpadové hospodářství 
města byly v loňském roce 1 077 154 Kč. 
Příjmy z poplatků za komunální odpad od 
všech poplatníků byly 629 600 Kč a výnos 
z prodeje druhotných surovin 265 513 Kč. 
Rozdíl byl hrazen z rozpočtu města.

Petr Jirásko, místostarosta

V tomto zákoně je uvedena povinnost po-
stupného snižování množství komunál-
ního odpadu a zároveň se navyšují sazby 
za skládkování odpadu. Jediným řešením 
je tedy omezit množství netříděného ko-
munálního odpadu, který ukládáme do 
černých popelnic nebo na sběrný dvůr. 
K usnadnění třídění odpadu byla vedením 
města podána žádost o dotaci na malé po-
pelnice na plast a papír. Občané tedy budou 
mít možnost požádat si o tyto popelnice ke 
svému domu. Zároveň však zůstanou sou-
časná sběrná místa s velkými kontejnery, 
takže se výrazně zjednoduší možnost tří-
dění odpadů. Je tedy na každém z nás, zda 
pomůžeme společně snížit množství ne-
tříděného odpadu. Kdyby se to nepovedlo, 
máme dvě možnosti. Buď budeme nadále 
(neradi) zvyšovat poplatky za svoz odpadů, 
anebo bude město platit zvýšené povinné 

náklady ze své kasy. Potom by ale tyto pe-
níze zbytečně chyběly na jiné investice.  

Plán na svoz odpadů je připraven takto: 
1. týden komunální odpad, 2. týden plast, 
3. týden komunální odpad, 4. týden papír. 
V tomto režimu, který je již standardem 
větších měst (Trutnov, Vrchlabí, Hostinné), 
chceme docílit toho, aby občané více třídili 
odpad. Je velmi smutné, když vidíme přepl-
něnou černou popelnici a pod nedovřeným 
víkem je velká plastová láhev. Naopak nás 
mimořádně potěšil výsledek ankety, kde se 
mohli občané vyjádřit ke dvoutýdennímu 
intervalu na svoz komunálního odpadu. 
Celých 90 % občanů nemá s touto změ-
nou problém. Je to pro nás jasný signál, že 
občané Pilníkova jsou připraveni přispět 
k omezení komunálního odpadu.

Jiří Hofman, zastupitel 

přehled odpadů 
Za rok 2023
V loňském roce jsme vyprodukovali 
v našem městě více jak 358 tun odpadu 
a z toho tvoří 295 tun komunální odpad. 
Roční limit, jak je vidět na grafu, jsme 
naplnili již během měsíce září. Po pře-
kročení limitu nás stála jedna tuna ulo-
ženého odpadu 1000 namísto 500 Kč.

svoZ koMunálního odpadu Jednou Za 14 dní?
Nakládání s odpady je významným tématem, které v zastupitelstvu aktuálně řešíme. 
A řešit jej musíme, protože nečinnost by znamenala výrazné zdražení likvidace od-
padů pro občany Pilníkova. Důvod je jediný – zákon o odpadech č.541/2020. 

okénko Zastupitelů

Čerpání limitu pro uplatnění nároku obce na slevu
ze skládkového poplatku za „využitelný odpad"
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U popelnice. Foto J. Červený
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obecnĚ ZávaZná vyhláška 
pro pohyb psů 
Jak bylo předem avizováno na veřejných 
zasedáních zastupitelstva města, ná-
sledně také pomocí mobilního rozhla-
su rozeslanou SMS zprávou, již většina 
z vás zcela určitě obdržela do poštovní 
schránky peněžní složenku k úhradě svo-
zu komunálního odpadu, poplatku za psa 
a někteří také složenku k úhradě za pro-
najatý městský pozemek. 

Změny u některých poplatků jsme prezen-
tovali a zveřejnili ve vánočním Zpravodaji 
a na webových stránkách města. Při letoš-
ním prvním únorovém zasedání zastupite-
lé města schválili novou obecně závaznou 
vyhlášku pro pohyb psů na veřejném pro-
stranství v obci. Zastupitelstvo se tak na 
svém zasedání dne 22.02.2024 usnesením 
č.17 dohodlo vydat na základě zákona nová 
pravidla, které stanovují:

a) Na veřejných prostranstvích v zastavěné 
části města je možný pohyb psů pouze 
na vodítku. Pes musí být veden na vo-
dítku u nohy fyzické osoby tak, aby se 
při míjení jiných osob a vedených psů 
nebo jiných zvířat nemohl s nimi dostat 
do kontaktu.

b) Na veřejných prostranstvích v zastavěné 
části města se zakazuje výcvik psů.

c) Splnění povinností zajišťuje fyzická 
osoba, která má psa na veřejném pro-
stranství pod kontrolou či dohledem.

d) Při znečištění veřejného prostranství 
psími exkrementy se stanovuje povin-
nost znečištění bezprostředně odstra-
nit.

Věříme, že jasná pravidla tak pomůžou 
k příjemnějšímu soužití obyvatel a psů v 
našem městě. Pro malé děti jsou jednotlivé čás-

ti disciplín upravené tak, aby to 
také zvládly. Např. figurína pro 
větší děti váží 20 kg, zatímco pří-
pravka (školkové děti) přenáší 
plyšového medvěda. Zde se uka-
zuje, jak všestranný by hasič měl 
být. 

Dále jsme si ukazovali, jak se 
přenáší člověk, který je mírně 
zraněný, kdy a jak mu lze pomoci. 
Nikdy samozřejmě nechybí ani 
prevence. Také jsme nezapomně-
li kreslit v rámci soutěže Požární 
ochrana očima dětí, kde se ten-
tokrát kreslilo na téma bezpečná 
domácnost. Dětem se dařilo, měli 

jsme z čeho vybírat. Nově jsme se 
naučili optické signály, kterými 
se dorozumívají hasiči mezi se-
bou. 

Minulý týden jsme se s kroužkem 
přestěhovali ze sokolovny do 
nově opravených prostor hasi-
čárny. Těšíme se, až bude hasič-
ská zbrojnice vybavená i nábyt-
kem, abychom mohli fungovat 
naplno. 

Popřejte nám tedy hodně štěstí 
při závodech, držte nám palce.

Ingrid Sagasserová

Mladí hasiČi se připravuJí  
na letošní první Závody
Toto čtvrtletí se činnost v hasičském kroužku nesla v duchu tré-
ninků na dubnovou soutěž v Rudníku, která má název TFA, což 
znamená železný hasič. Je to docela náročná disciplína, kde děti 
nejdříve rozvinou hadici, poté přelezou žebříkovou stěnu, překo-
nají 70 cm vysokou bariéru, přenesou kanystry do určeného místa, 
svinou hadici, prolezou tunelem, bouchají kladivem v hamerboxu, 
přenesou figurínu a ty větší ještě nakonec převrací pneumatiku. 

Zprávy Z výboru Ze života spolků

Chodíme vzorně na vodítku. Zdroj facebook

Hasičské závody. Foto I. Sagasserová
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Téměř celý rok 2023 jednotka hasičů 
vykonávala svou službu z areálu čis-
tírny odpadních vod v ulici Mlýnská 
z důvodu rekonstrukce hasičské zbroj-
nice. I přes improvizované podmínky se 
podařilo až na pár týdnů udržet plnou 
akceschopnost jednotky požární ochra-
ny pro případný výjezd. V roce 2023 se 
uskutečnilo celkem 48 výjezdů různého 
typu – požáry, technická pomoc, zá-
chrana osob a zvířat a další. Poděková-
ní patří každému, kdo pomohl – jsou to 
zejména Lesy-Voda, s.r.o., Farma Skutil 
a město Pilníkov. V termínu 6. 12. 2023 
jsme se konečně s požární technikou 
přestěhovali do nových garáží hasičské 
zbrojnice. V současné době postupně 
zabydlujeme ostatní prostory zbrojnice 
a vybavujeme je potřebným zařízením. 
V letošním roce plánujeme uspořádat 
pro veřejnost den otevřených dveří, kde 
budeme moci všem návštěvníkům uká-
zat celý objekt. 

Od začátku letošního roku vyjela jed-
notka k datu 16. 3. 2024 celkem k 9 zá-
sahům – 4 požáry, 1 záchrana osob, 
4 technické pomoci. 

Dne 15. 2. 2024 se konalo ve firmě THT 
Polička úvodní jednání o podmínkách 
a rozmístění vybavení s dodavatelem 
nové cisternové automobilové stříkač-
ky pro naši jednotku. Mohli jsme si zde 
prohlédnout celý areál výroby požární 
techniky, což byla pro nás veliká osobní 
zkušenost. 

Z kulturních akcí jsme pomáhali se za-
jištěním občerstvení a řízením dopravy 
na masopustu 2024 v Pilníkově. 

Děkuji všem, kteří hasičům pomáhají, 
a za podporu.

L. Luňák

hasiČi Jsou Již v novéM
Vážení čtenáři, 

co je nového u hasičů v Pilníkově, se částečně dozvíte v následujících řádcích. 
Nejdříve se ještě ohlédnu za minulým rokem. 

Foto J. Červený a L. Luňák Výroční schůze hasičů. Foto J. Červený 
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Ze života spolků

rybářský ZáJeZd na  
výstavu for fishing 
2024
Již se stalo tradicí, že v únoru pořádá 
místní skupina rybářů zájezd do Prahy na 
výstavu For Fishing.  

Jedná se výstavu zaměřenou na rybolov a vše, 
co k tomu patří. Vystavovatelé letos připra-
vili své expozice ve čtyřech halách a vysta-
veno toho bylo opravdu mnoho. Zastoupeny 
byly všechny rybolovné techniky, od rybolovu 
na „kaluži“ za domem až po mořský lov, kde 
byly k vidění i větší lodě. Na výstavě byla také 
možnost potkat známé rybáře, a to nejen ty 
české, které vídáte jen v časopisech. 

P. Jirásko

rybářský ples
V pátek 16. února se po čtyřech 
letech uskutečnil rybářský ples. 
K hudbě a tanci hrála skupina 
Bumble Bee Band ve čtyřčlenném 
složení. Byla připravena bohatá 
tombola. Mezi hlavní ceny patřil 
zájezd k moři, pobytové zájezdy 
na Šumavu a Lipno nebo divoká 
prasata. Všichni se dobře bavili 
a ples si náramně užili.

P. Jirásko

výroČní schůZe  
Českého rybářského 
svaZu Místní skupiny pilníkov

 
V sobotu 20. ledna se uskutečnila v re-
stauraci U Slunce členská výroční schůze 
rybářů místní skupiny Pilníkov. Členové 
byli seznámeni se změnami v rybářském 
řádu a s plánovaným programem na le-
tošní rok ČRS Trutnov, pod který místní 
skupina spadá. Na výroční schůzi byla 
možnost zakoupit si povolenky pro lov 
na letošní rok.

P. Jirásko

Na výstavě v Praze. Foto P. Jirásko

Ples rybářů v Pilníkově. Foto P. Jirásko

Výroční schůze rybářů. Foto J. Haken



= 13 =

22. ročník / březen 2024

V sobotu 2. 3. 2024 pořádal Myslivecký 
spolek Pilníkov v penzionu U Skutilů 
výroční členskou schůzi, na které se 
sešli všichni členové, jejich drahé po-
lovičky a hosté. Po příchodu každá žena 
dostala od mysliveckého hospodáře na 
uvítání květinu a políbení na tvář.

Před samotným začátkem proběhla mi-
nuta ticha k uctění všech členů, kteří již 
nejsou mezi námi.

Po usazení ke slavnostně prostřenému 
stolu nás uvítal zastupující předse-
da Ing. Karel Skutil, nastínil, jak bude 
schůze probíhat, a pozval nás k obědu. 
Během jídla bylo slyšet pouhé cinkání 
příborů a mručivé uznání kuchařkám, 
které pro nás tento vynikající oběd při-
pravily. Po vyprázdnění talířů nastal čas 
zahájit schůzi. 

Následovala zpráva zastupujícího před-
sedy Ing. Karla Skutila, mysliveckého 

hospodáře MUDr. Miroslava Voženílka, 
finanční hospodářky Bc. Jany Hlušičko-
vé a zástupce revizní komise Miroslava 
Klapky, kteří ve svých zprávách zhod-
notili hospodářskou a kulturní činnost 
v uplynulém roce. 

Po přečtení zpráv dostali slovo naši 
hosté – starosta města Pilníkov, zástup-
ce Honebního společenstva Krkonoše, 
zástupce MS Staré Buky a zástupce MS 
Svatá Kateřina (Chotěvice).

Na konci schůze byl přečten zápis, který 
byl všemi členy odsouhlasen. 

Po krátké pauze proběhla myslivecká 
tradice, kdy pasoval myslivecký hospo-
dář člena Pavla Voženílka na lovce dan-
čí zvěře. Po pasování se přešlo k volné 
zábavě, která trvala do pozdních hodin.

Myslivecký spolek Pilníkov

Myslivecký spolek pilníkov
S koncem mysliveckého roku přichází čas výroční členské schůze. Není to jenom 
o zhodnocení uplynulého období, ale především jde o společenskou událost. 
Řekněte sami. Kolikrát za rok myslivec vytáhne ze skříně uniformu, bílou košili, 
kravatu a lakýrky?

Výroční schůze myslivců. Foto J. Haken
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Za sebe si troufám tvrdit, že se vše poved-
lo podle plánu a děti i rodiče byli maxi-
málně spokojení. 

Sezóna našim malým fotbalistům začne 
6. dubna, takže máme ještě stále dost 
času na přípravu. Naši trenéři chystají pro 
děti na konec zimní přestávky přípravné 
zápasy, které by se měly odehrát v míst-
ní sportovní hale. Každému, kdo se po-
hybuje okolo našich nejmladších a snaží 
se pomoct, děkuji a také doufám, že nám 
zachovají přízeň. Rádi uvítáme do našeho 
klubu i další nové tváře.

Naši muži mají za sebou náročnou zimní 
přípravu a doufejme, že vynaložené úsilí 
zúročí v soutěžních utkáních. I oni absol-
vovali soustředění v Horní Branné (1. – 4. 
února). 

Následně sehráli přípravné přátelské 
utkání se Spartou Úpice (výhra 5:2) a po-
hárové utkání s Jiskrou Podhůří (výhra 
8:2). V plánu máme ještě posílení týmu 
o nové hráče, tak doufejme, že to vyjde 
podle našich představ. Jarní část sezóny 
by měla začít v sobotu 23. 3. 2024.

V pátek 1. března 2024 se konal tradiční 
sportovní maškarní bál, letos na téma Ve-
černíčky. K tanci a poslechu hrála skupina 
Doteky. Ani tentokrát nechyběla bohatá 
tombola. Podle ohlasů přítomných šlo 
opět o velmi povedenou akci. Všem spon-
zorům i dalším, kteří se na její přípravě 
a realizaci podíleli, patří velký dík! 

Veškeré dění okolo TJ Spartak Pilníkov 
můžete i nadále sledovat na Facebooku ve 
skupině Fans TJ Spartak Pilníkov, z. s.

Díky za podporu našeho klubu. 

TJ Spartak Pilníkov

co se dĚlo ve spartaku přes ZiMu
aneb Jak probíhala příprava na jarní část sezóny
Naše děti jsme se snažili udržovat v dobré kondici i přes zimu, k čemuž jsme využívali všechna místní sportoviště. Navíc 
se nám opět podařilo zrealizovat několikadenní zimní soustředění. Akce proběhla stejně jako loni ve Sport-resortu Horní 
Branná, a to v termínu 9. - 11. února. 

Ze života spolků

Bál na téma Večerníček. Foto P. Strasser

Mladí fotbalisté. Foto P. Strasser

TJ Spartak. Foto P. Strasser

Sportovní maškarní bál. Foto J. Haken
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Po celý večer doprovázela k tanci i po-
slechu hudební skupina Kopla ho band 
z Týniště nad Orlicí. Večer byl zahájen 
předtančením mládežnického týmu 
trutnovské taneční školy Bene Dance 
Art Team se svojí latinou. O dobrou zá-
bavu se také postarali se svým novým 
vystoupením naše pilníkovské Farářo-
vy schovanky. Během večera také ne-
chyběla možnost zakoupení lístečkové 
tomboly a lehce před půlnocí vypuklo 
již tradiční slosování vstupenek o ceny 
hodnotnější, mezi nimiž bylo možno 
vyhrát zájezd do Chorvatska, pořád-
nou fůru palivového dřeva, motorový 
křovinořez, několik divokých prasat, 
karton šampusu, vakuový čistič oken, 

tyčový mixér, luxusní sadu nožů, vrtač-
ku, tyčový mixér nebo třeba poukaz na 
projížďku povozem taženým koňmi po 
Pilníkově a jeho okolí. Bonusem celého 
slosování byla živá cena, a to velikonoč-
ní beránek.

Sluší se tak na závěr poděkovat všem 
našim dlouholetým sponzorům, po-
řadatelům, základní škole za výzdobu 
a také členům kulturního výboru.

Pokud se již těšíte na příští rok, městský 
ples už zná své datum, a to 7. 3. 2025. 
Budeme se tak na vás těšit i my na ta-
nečním parketu.

JČ

MĚstský repreZentaČní ples
Letošní bohatou plesovou sezónu zakončil v sobotu 15. 3. 2024 městský reprezen-
tační ples, který navštívilo téměř 160 milovníků společenského tance. 

kultura

Město Pilníkov pořádá také v le-
tošním roce další ročník taneční-
ho kurzu pro začátečníky a mírně 
pokročilé. 

Tanečním kurzem nás bude pro-
vázet mezinárodní porotce a tre-
nér 1. třídy ČSTS Walter Elschek 
a mistryně světa v synchro due-
tu Anna Nemčoková. Jedná se 
o  5 lekcí po dvou hodinách výuky 
+ 1 prodloužená lekce. 

Zahájení tanečních je 19. 4. 2024 
vždy od 19:00 hod na sále re-
staurace Slunce. Následné večery 
jsou 3. 5., 10. 5., 17. 5. a posled-
ní 24. 5. 2024 od 19:00 do 24:00 
hodin. Vstupenky do tanečního 
kurzu je možno objednat na tel: 
603 558 852.

do taneČních
Pozvánka

Na plese. Foto J. Červený

Foto J. Červený
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Masopust v Pilníkově. Foto J. Bartoš

Veselí na masopustu. Foto J. Bartoš

kultura
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Ještě před oficiálním zahájením se na 
náměstí prodávaly domácí zabíjačkové 
pochutiny, masopustní koláčky, také 
pivečko a samozřejmě něco na zahřátí.

O prodej se postaral kulturní výbor 
pana Petra Pěchoče společně s místními 
hasiči.

Úderem čtrnácté hodiny požádal obecní 
policajt starostu města pana Josefa Čer-
veného o propůjčení klíče od města. Pan 
starosta žádosti vyhověl, a tak se poli-
cista ujal dočasné vlády nad městem 
Pilníkov.

Masopustní průvod se krátce poté vy-
dal do pilníkovských ulic. V čele celého 
průvodu jel koňský povoz, který opět 
kočíroval pan Karel Skutil st. a vezl s se-
bou místní kapelu Nešlapeto, která svojí 
muzikou a zpěvem vytvářela veselou at-
mosféru nejen během průvodu, ale i na 
náměstí. Chceme poděkovat pilníkov-
ským obyvatelům, kteří připravili na za-
stávkách průvodu vynikají občerstvení 
a postarali se tak o dietní i pitný režim 
účastníků.

Po návratu celého průvodu na náměstí 
byl vrácen klíč od města Pilníkova panu 
starostovi a netrpělivě se čekalo na tra-
diční živý orloj, který se povedl na jed-
ničku.

Za zmínku stojí, že letošní masopust 
navštívilo 420 návštěvníků včetně dele-
gace našich kamarádů z polského Mar-
ciszówa.

Některé z těch nejvtipnějších a nej-
povedenějších masek byly odměněny 
dárkovými koši. Úctyhodných 450 kusů 
jitrnic si našlo cestu ke svým konzu-
mentům a po dvaceti trdlech tlačenek 
se jen zaprášilo.

Co mně jako předsedovi kulturního vý-
boru dělá radost, je to, že se do příprav 
a realizace masopustu zapojilo téměř 
celé zastupitelstvo. Touto cestou jim 
chci za vše poděkovat.

Již teď se těšíme na další ročník.

Petr Pěchoč

Masopustní veselí
Tradiční masopust v Pilníkově se uskutečnil v sobotu 9. února na místním ná-
městí a v ulicích města. Pěkné počasí přivítalo lehce po třinácté hodině celkem 
devadesát masek, což je dosavadní rekord na našem masopustu.

Veselí na masopustu. Foto J. Bartoš

Dětský karneval. Foto JČ a LK

karnevalový reJ 
Jarní prázdniny nám zakončil karneval pro děti. V letošním roce dětský karne-
val obstarala agentura Vosa Jede. Odpoledne plné zábavy, tance a soutěží si 
užívalo 84 dětských návštěvníků. Děkujeme všem za organizaci a za návštěvu. 
Těšíme se na vás na další akci.

Petr Pěchoč
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ZiMa & Jaro

Foto JČ, LK,ES

ZaJíMavosti
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Byly to hlavně dva lednové víkendy, kdy 
jste zaplnili naši ledovou plochu (za tu 
patří velký dík Lucii, Martině, Patrícii 
a především Karlovi a Petrovi za ex-
celentní péči o led a taky všem dobro-
volným vyhrnovačům během bruslení). 
My jsme otevřeli okénko, vařili svařáky 
a horké čokolády a vám se u nás zase 
podařilo vytvořit tak hezkou komunitní 
atmosféru. To nás baví.

Máme tu jaro a možná už jste si stihli 
všimnout přírůstků na naší farmě. Kro-
mě jehňátek už na zahradě vídáte i hří-
bě Standu. Jen prosíme, abyste koně 
opravdu ničím nekrmili, nedělá jim to 
dobře.

Pomalu dokončujeme plány na letní 
sezónu v penzionu. Květen a červen už 

tradičně věnujeme především vašim 
soukromým akcím, ale každý rok na-
jdeme jeden víkend pro vítání léta na 
tanečním parketu. Letní plesy letos bu-
dou v pátek 7. června a v sobotu 8. červ-
na vždy od 18:30. Nechce se nám věřit, 
že už to bude 11. ročník! Večerem nás 
opět provede kapela, kterou dobře zná-
te – Bumble Bee Band. Místenky budou 
v prodeji od začátku května, to připo-
meneme ještě na sociálních sítích. No 
a někteří z vás jste k Vánocům dostali 
poukázky na letní zahrádku, na kterou 
se můžete těšit opět od začátku letních 
prázdnin.   

Přejeme krásné jaro a těšíme se na další 
setkání. 

Eva Skutilová

ZiMa Je, Zdá se, u konce
Uvítali bychom ji samozřejmě delší, ale jsme rádi, že se nám zkraje roku 
podařilo udělat pár hezkých akcí a využít několika mrazivých dnů. 

ledová plocha
Lednové počasí nám přálo, 
a tak mohlo být vybudova-
né přírodní kluziště v pro-
storách bývalé U-Rampy za 
sportovní halou.

P. Pěchoč

Kluziště u Skutilů. Foto E. Skutilová

beseda o bylinkách a MastiČkách
14. února, na svatého Valentýna, proběhla v zasedací 
místnosti Městského úřadu v Pilníkově zdravotní před-
náška na téma bylinky a mastičky na potlačení bolesti 
pohybového aparátu člověka, na posílení imunitního sys-
tému a detoxikaci. Besedou nás provázel lázeňský lektor 
a známý bylinkář Karel Štenbaur. Tuto besedu navští-
vily téměř tři desítky návštěvníků a během odpoledne se 
s příjemnou náladou diskutovalo o známých i neznámých  
bylinkách.               JČ

S bylinkářem Karlem. Foto J. Červený
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Co si mají čtenáři představit pod názvem 
kapely Tlupa Tlap? Jak její název vznikl, je 
původní, nebo se změnil? 

JP: My jsme dlouhá léta byli Kaluže, pro-
tože jsme začínali na folkové scéně, i když 
jsme byli tak trochu za exoty, poněvadž 
jsme měli různá „rachtátka“ a hodně se 
nám tehdy líbila skupina Nerez a Ebeni 
a ti nejsou pro většinové diváky. Potom 
jsme přijali bubeníka Matěje Hanče. Za-
čali jsme dumat nad tím, že Kaluže jsou 
hodně folkový název a na všechny scény 
jsme díky tomu neměli přístup (pořa-
datele rockovějších akcí to odrazovalo). 
Teď na to třeba koukám úplně jinak, teď 
bych ten název neměnila. Název Tlupa 
Tlap vymyslel tuším Ondra ve spoluprá-
ci se svojí ženou Janou (Paděrovi). Nám 
to přišlo jako dobrý nápad – tehdy jsme 
se řídili tím, že v názvu není žádná dia-
kritika a také graficky to vypadalo pěkně. 
Když jsme ale odehráli pár koncertů, tak 
jsme zjistili, že lidem se ten název špatně 
vyslovuje a zaměňují nás například s ka-
pelou The Tap Tap. Jednou Ondra vtip-
ně poznamenal, že Tlupa Tlap je vlastně 
revival kapely Kaluže v té naší revivalové 
zemi. 

Zmínila jste, že kapela se přejmenovala 
zhruba před patnácti lety. Je to tedy patnáct 
let od založení kapely, nebo jak dlouho už 
jste na scéně?

JP: Je to už dvacet sedm let, co spolu klu-
ci začali hrát. Začínali ve třech – Mar-
tin Pachl, Ondra Paděra a Libor Coufal 
(zpěv a druhá kytara). Libor zhruba po 
roce odešel, snad ani spolu neodehráli 
žádný koncert, jen natočili kazetu „Jsme 

v louži”. Dodnes si některé písničky rádi 
zahrajeme, když je nálada někde u ohně. 
To byl zhruba rok 1996. Já jsem byla 
„schválená radou starších“ jako další člen 
kapely, i když nechtěli žádnou holku, ale 
jako sestřenice Ondry Paděry jim to prý 
nijak nenaruším. Prošla jsem výběrovým 
řízením a začali jsme znovu ve třech. Pak 
se k nám postupně přidával Petr Brousil 
(z Trutnova), sourozenci Bažantovi – 
Jana a Honza. V této sestavě jsme hráli 
asi tři roky a vyhráli jsme Portu v Plzni, 
rok 2000 (pozn. redakce: český soutěžní 
hudební festival, který se pořádá od roku 
1967), i když si nejsem jistá, jestli s námi 
ještě Petr Brousil byl. Tehdy jsme s vlast-
ní tvorbou začínali, tak jsme se chtěli 
ukázat lidem. Jezdili jsme po folkových 
soutěžích a měli jsme úspěch.

Takže folk je od začátku váš repertoár?

JP: No folk, ale takový divnofolk. Dnes se 
tomu říká world music, crossover. Takto 
nás uvádí na některých plakátech. Už je 
to taková široká hudební škála, že nás ne-
jde dát do jednoho šuplíčku. 
Kytarista Petr odešel, protože žil a žije 
stále u Prahy a píše si také svoje písničky. 
Kolem roku 2010 k nám přišel Matěj Hanč, 
bubeník, a zase se to odvíjelo tím tvrdším 
big beatovým směrem. Začali jsme hod-
ně se saxofony, s dechy. Dechová sekce 
je kompletní a doufáme, že už nebudou 
žádné další změny. K „rachtátkům“, se 
kterými jsme začínali, se přidávají další, 
modernější a zvukově stabilnější elek-
tronické systémy. Balení všech potřeb-
ných věcí na koncert nám zabere klidně 
i hodinu. V současnosti hrajeme už přes 

rok s novým bubeníkem, Vaškem Kultem 
(z Batňovic), který je „nadšený pro věc“ 
a má asi čtyři bubenické sady. Jednu má 
tady ve zkušebně v Pilníkově, dvě sady 
(hlavní) doma a jednu v Červeném Kos-
telci, kde zkouší se svojí letitou kapelou 
Pegas. Letos v létě si ho můžou Pilníkov- 
ští poslechnout na Rockovém hřišti.

Kterých ocenění jste dosáhli a kterých sou-
těží jste se zúčastnili, případně kde jste byli 
naposledy?

JP: Několikrát jsme byli, zhruba 17 let 
zpátky, na soutěži Mohelnický dostav-
ník. To nás ještě folk a country obecen-
stvo přijalo moc hezky, i když jsme už tak 
úplně nezapadali. Měli jsme vtipné texty 
a tehdy byl v porotě Wabi Daněk a toho 
jsme hodně bavili. Když jsme se s ním se-
tkali pak třeba ve Rtyni na Rtyňské notě, 
tak jsme zase měli společnou řeč. Byl 
hodně přátelský a s kluky si hodně sedli 
a měli si co říct. Hráli jsme tam například 
píseň „Žáby“, což byla parodie na žabo-
myší války. 

Přichází pan Martin Pachl.

MP: Vítám vás u nás v doupěti (smích).

Kolik jste vydali CD? Mohou si je poslucha-
či/zájemci někde zakoupit?

MP: My pořád nenatáčíme. Dřív, když 
jsme byli ještě Kaluže, jsme jednou za tři 
roky, za pět let nahráli kazetu/CD. Teď je 
náš průměr zhruba jednou za šest sedm 
let.

Takže kdy jste vydali poslední CD?

den s kapelou  
tlupa tlap
Na konci února jsem se poprvé podí-
vala do zkušebny kapely a musím říct, 
že jsem se cítila jako doma v obývacím 
pokoji. Útulný prostor je trochu nezvyk-
le umístěný v útrobách městského úřa-
du našeho malebného městečka. Bylo 
pro mě velmi zajímavé a obohacující 
promluvit si se zkušenými hudebníky 
o strastech i slastech umění. S manželi 
Pachlovými jsme si povídali o začát-
cích, současnosti a trochu i budoucnos-
ti kapely Tlupa Tlap. 

Přeji vám příjemné čtení.
Fotoarchiv Tlupa Tlap

ZaJíMavosti
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MP: To bylo v roce 2018 – „Skladem”. 
Předtím v roce 2013 to bylo CD s názvem 
„Tlupa Tlap”. 

JP: Ještě předtím jsme jako Kaluže vydali 
„Šedé CD” a „Vločky se s ničím netajou”. 
Mezitím byla nějaká dema.

MP: Ta stará alba už jsou jen v MP3. Po-
skytujeme je fanouškům za nějakou 
drobnou úplatu, ale víc už propagujeme 
alba Tlupa Tlap. Na Youtube máme svůj 
oficiální kanál. Je tam i pár našich video-
klipů. Poslední album je k sehnání u vy-
davatelství Indies Scope, a tím i na Spoti-
fy a podobných platformách.

Vyhovuje vám to tak, jak to teď je?

MP: Víc nás to baví. I když folk s Janou ne-
opouštíme. Hodně hrajeme u stolu, mezi 
známými, na různých party. Mě osobně 
baví ten odklon od folku k rockové mu-
zice víc.

Jak se promítá hudba do vašich osobních 
životů?

JP: Určitě hodně. Vypadalo to dlouho, že 
naše děti nepůjdou hudebním směrem, 
ale jsou tím vlastně oba dva „postižení”. 
Starší Terezka moc hezky zpívá a Štěpán 
v době covidové, když jiné děti měly psy-
chické problémy, tak si šel zabubnovat. 
Teď hraje i na kytaru, ukulele. Některé 
děti našich spoluhráčů hrají na různé ná-
stroje taky obstojně.

Takže hudba vás neopouští a je s vámi  
denně.

MP: De facto ano. Někdy hodně, někdy 
vůbec. Hodně nám leze do snů, když pra-
cujeme na nových písních.

Povězte nám více o vaší nové tvorbě. Na 
čem aktuálně pracujete?

JP: Vloni jsme udělali ještě s předchozím 
bubeníkem Matějem sedm nových pís-
niček a teď za 14 dní začínáme natáčet 
další tři písničky (pozn. redakce: roz-
hovor proběhl 26. 2. 2024). Další nová 
deska bude snad vycházet v zimě nebo 
začátkem roku 2025. My se nenudíme. 
Všichni v kapele pracujeme v internetové 
mobilní aplikaci BandLab. Což je pro nás 
úplně nový svět, kromě bubeníka Vaška, 
který nám ji doporučil. Spočívá to v tom, 
že se písnička může tvořit doma. Každý 
si může dělat svoji stopu a přidat ji k již 
nahranému. Takové malé nahrávací stu-
dio v mobilu.

MP: Data se ukládají na serveru, a když 
někdo udělá změnu, tak se ostatním 
členům pošle notifikace. Další člověk si 

může sednout a donahrát další stopu tře-
ba trumpety.

JP: Může tu písničku poslouchat a zorien-
tovat se v ní, i když ji vlastně nikdy ještě 
celou neslyšel.

Pozorujete v tom benefit, když se reálně ne-
vidíte se členy kapely?

MP: Je to dobré, protože spoluhráči už 
přijdou na zkoušku připravení. Už se to 
vše vytvoří ještě předtím, než se přijde na 
zkoušku. Těch nápadů tam každý může 
dát víc – např. dvě tři verze kytary a pak 
si společně mezi nimi vybírat tu nejlepší.

JP: My nejsme z velké části lidi, kteří si 
texty zapisují do not, takže to poslouchá-
me a porovnáváme nástroje a zvuky. 

MP: Ta první alba, to bylo pro nás ne-
zkušené hráče trochu trápení. Když mu-
zikant nahrává písničku do jednotlivých 
stop (bicí, basa, kytara, žestě...), najednou 
zjišťuje, že tam jsou chybičky a je to místy 
neposlouchatelné. Takže se to muselo na 
místě opravovat. Čas ve studiu letí, pení-
ze letí a nervy tečou...

Jak dlouho trvá příprava a vydání CD?

MP: To poslední album nám trvalo asi 3 
měsíce, tedy hlavní natáčení. To bývá 
často jen o víkendu. Takhle jsme jezdili 
při natáčení posledního CD až za Bene-
šov. Základ je natočit dobře bicí a pak už 
se tam může jezdit jen po dvou lidech 
a „nabalovat“ to k bicím. Bubeník už tam 
nemusí. Na začátek se sejde celá kapela, 
zpěvy aby tam byly. Teď už to třeba taky 
nebude úplně nutné, protože z BandLa-
bu si bubeník pustí stopu, tu už máme na 
přesné tempo. Vše si pustí do sluchátek 
a odklepe to tam a nás tam už teoreticky 
nepotřebuje. Přesně do tempa si pustí to, 
co už je vymyšlené, a může to nahrát bez 
nás. Dřív jsme museli pomocně zpívat z 
režie, aby se orientoval, kde je refrén atd. 
Myslím si, že je to pro nás přínos tím, že 
je nás sedm. Máme totiž velký problém se 
sejít. Navíc trumpetistka Jana Kaplanová 
má čtyři malé děti.  

Jaký je perimetr rozptylu členů kapely? 
Jsou v okolí Trutnova, nebo dál?

MP: Z Pilníkova jsme jen my dva. Saxofo-
nista bydlí v Hradci Králové, tři členové 
jsou z Batňovic, trumpetistka je z Rudní-
ka.

Jaká jsou civilní povolání členů kapely?

JP: Jsme tři Jany a tři učitelky. Buďto na 
základce, ZUŠce nebo v mateřské škole. 
Martin je ajťák. Ondra je obráběč. Honza 

dělá psychologii a Vašek podniká ve stro-
jírenství.

MP: Každý jsme z jiného ranku.

JP: Kdybychom se pohybovali pouze v té 
hudební bublině, tak si myslím, že ztratí-
me nějaký kontakt s realitou.

Kdy byl váš poslední koncert a kde vás mo-
hou posluchači zastihnout letos?

JP: Poslední koncert proběhl v lednu 
v Pilníkově.

MP: Od covidu je toho poměrně málo. Od 
jara se to domlouvá. Já oslovuji i některé 
pořadatele, protože mám pocit, že někte-
ří z nich se bojí, jak jsme velké těleso, že 
jsme moc drazí. 

Máte svého zvukaře?

JP: Často nás zvučí Antonín Šturm, ten, 
co má hudebniny Rondo Music ve Dvoře 
Králové nad Labem, ten nás hodně zná, 
a když hrajeme někdy tady v okolí, často 
nás zvučí on.

MP: Pokud nás někdo osloví a já se jich 
zeptám, co mají za zvukaře, a oni řeknou, 
že ještě nemají, tak jim nabídnu toho na-
šeho, protože už nás zná vlastně od za-
ložení kapely. Když jsme hráli svůj první 
koncert ve Vrchlabí Na Střelnici před sed-
madvaceti lety, on úplně poprvé zvučil 
koncert a zrovna nás. Takhle jsme spolu 
vyrůstali. Dnes už zvučí např. Jazzinec.

Vracíte se na stejná místa, nebo jezdíte 
i někam, kde jste ještě nebyli? Kam se rádi 
vracíte?

JP: Krásný koncert byl v Hronově na Ji-
ráskově Hronově před dvěma lety. To byl 
krásný letní den. Publikum bylo úžasné – 
výborná atmosféra.

MP: Přišlo asi 500 lidí jenom na nás. Ti 
byli vnímaví hodně, možná to bylo tím, 
že to byli divadelníci, od kumštu. Bylo to 
skvělé. Taky se moc rádi vracíme do Li-
berce.

Bylo to vaše nejpočetnější publikum, nebo 
někdy bylo i větší?

MP: To ne, ještě za Kaluží, když jsme sou-
těžili, tak se jezdilo na galavečery, a když 
jsme vyhráli a jeli na festival, tak tam 
bylo třeba pět tisíc lidí. To byla jiná doba, 
dnes už ty festivaly ani neexistují.

Je větší nervozita, když vidíte davy v pub-
liku?

JP: Tak byli jsme nervózní dost, ale hraje 
se nám dobře, protože ty lidi neznáme. 
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Pilníkovský zpravodaj

My jsme se shodli v lednu, že když hra-
jeme pro kamarády, tak to je úplně jiná 
chemie a nervozita někdy bývá i větší.

Jste pokaždé nervózní, když koncertujete?

MP: Jana jo.

JP: Já jsem hodně nervózní.

MP: Já někdy taky, ale jak člověk vezme 
nástroj do ruky a začne se, tak pak už ne. 
První tři písničky jsou nejtěžší.

Pamatujete si na první koncert? Jaké to 
bylo?

JP: Jo. Měla jsem černou sukni a béžový 
rolák. Zpívala jsem a hrála na flétnu, bylo 
to ve Vrchlabí. Nestáli jsme tehdy na kla-
sickém pódiu, tam to bylo všechno takové 
bezbariérové.

MP: Jo, všechno v jedné rovině s publi-
kem. Oni tam měli židličky a my jsme 
stáli proti nim.

JP: Já jsem taky často fotila. Měla jsem 
takovou fotografickou vášeň. Takže si to 
vše pamatuji díky těm fotografiím.

Hrajete některé z těch písní prvního kon-
certu ještě i teď?

MP: Jen při vzpomínkových akcích. Když 
máme třeba nějaké výročí, oprášíme ta-
kovou starobu, která má pro nás hlavu 
a patu i po těch letech. Už to je ale úplně 
mimo styl, který teď děláme. 

Byla někdy sezóna bez koncertů? Předpo-
kládám, že hlavně za covidu.

MP: To byla.

JP: I za toho nejhoršího covidu jsme jeli 
do Liberce a na to asi dlouho nezapome-
neme, protože v Liberci máme spřátele-
nou kapelu.

MP: Tam teda jezdíme hodně rádi, pokud 
se vrátím k jedné z předchozích otázek. 
Jezdíme tam už přes dvacet let.

JP: Tam jejich kapelník pracuje v Lidových 
sadech, má pod palcem zvukařskou labo-
ratoř a tehdy za covidu pořídili všechnu 
techniku a dělali online přenosy, online 
koncerty. Takže my jsme hráli bez lidí, na 
kamery se zvukařskou technikou. A nato-
čili jsme koncert, který je na Youtube.

MP: Čtyři kamery na nás namířili (smích), 
kompletně nás nazvučili, pak se na pódiu 
setmělo, odpočítali tři, dva, jedna a zača-
lo se. Šli jsme přímo do éteru na internet. 

Víte, kolik bylo online připojených poslu-
chačů?

MP: Asi kolem pěti set.

JP: Byla to zajímavá zkušenost. Hlavně 
dostat se přes hranice krajů, které byly 
tehdy zavřené.

MP: Museli jsme mít zvláštní povolení, 
abychom mohli vycestovat z okresu. U Ji-
lemnice nás kontrolovali. Po koncertě 
jsme skoro slyšeli, jak lidi na dálku tles-
kají.

JP: Bylo to skvělé. Chodili nám skvělé re-
akce na online koncert.

MP: Je to docela dobrý materiál pro nás. 
Když se člověk konečně podívá na sebe, 
jak u toho vypadá, jak se u toho cho-
vá a zároveň ještě slušný zvuk. Jedinou 
chybou bylo, že prvních asi jedenáct vte-
řin zapomněl zvukař zapnout tlačítko 
snímání zvuku, takže u toho přenosu je 
třináct vteřin ticho (smích). Pak už si to 
uvědomil a pustil to.

Napadá vás nějaká výrazná vzpomínka 
na koncert nebo zážitek, který vám utkvěl 
v paměti?

JP: Mám vzpomínky s dětmi, když byly 
ještě malinké v kočárku a jezdilo se 
s nimi třeba na Moravu a museli jsme to 
logisticky vymyslet, aby tam byla s námi 
chůva, která se během koncertu postará 
o miminko. Často pomáhaly babičky.

MP: Jednou jsme jeli vlakem do Českých 
Budějovic hrát koncert.

Vlakem se vším vybavením?

MP: No, dřív když jsme byli folkoví, tak 
jsem měl jen kytaru a Jana flétnu. Chůva 
jela s námi, moje sestra Lenka.

JP: Miminka jsme měli s sebou, protože 
kluci měli sotva rok.

MP: Jednou k nám na pódium ve Rdesné 
u Tanvaldu, ještě na folkovém festivalu, 
kde jsme hráli písničku staropražskou, 
během vystoupení přišel borec, muzikant 
z jiné kapely a jiné galaxie. Chtěl hrát 
tehdy s každým, a aniž by znal náš reper-
toár, nelenil a vlezl na pódium a přidal se 
k nám s foukačkou – byl úplně mimo. 

JP: Jednou jsme hráli v Kolíně na Kmocho-
vě ostrově, a jak je tam všude kolem voda 
a bylo léto, tak tam bylo tolik komárů, že 
jak kluci mačkali akordy, tak u toho zabí-
jeli komáry – hromadná vražda hudbou.

MP: Byla to komáří invaze. Když jsme 
hráli v Lednicko-valtickém areálu, tak 
tam nás taky komáři málem sežrali. V zá-
kulisí byly nachystané basy... vína.

Takže hlavně na letních koncertech byly 
potíže s hmyzem.

JP: Dobrý byl koncert i v Berlíně, kam jsme 
byli pozváni na festival česko-německé-
ho přátelství. Jmenovalo se to „Po práci”. 
Byli jsme jako hudební doprovod soutěže 
mezi německými a českými borci, kteří 
měli po ulici válet balík slámy – na čas.

Zdroj: facebook
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MP: Přes dvě ulice.

JP: A byli v kostýmech.

MP: A byl to už asi osmdesátý ročník.

JP: Fakt velká tradice. Z toho je taky vi-
deo na Youtube (smích).

MP: Máme vzpomínky na dešťové kon-
certy. Na bubeníka se propadla plachta 
a přímo za krk litry vody.

JP: A dost často jsme to dohráli.

MP: Některé koncerty jsou na smlouvu, 
takže se to musí dohrát. Někdy se pořa-
datel chytne za nos a řekne, že to nemá 
cenu a balíme. Pokud nic neřekne, tak se 
hraje, ať se děje, co se děje, i když je tam 
pět a půl člověka.

Můžete prosím našim čtenářům popsat 
váš koncertní den od balení až po ukon-
čení koncertu?

MP: Ono to je pokaždé trošku jiné. Větši-
nou máme nástroje tady (ve zkušebně). 
Já vždycky poprosím ostatní členy, aby 
si co nejvíc osobních věcí vzali s sebou, 
abych to nenosil sám. Domluvíme se, 
jestli se setkáme na místě konání, nebo 
někde v půlce trasy, pokud jedeme ně-
kam dál. Většinou se ale setkáme na 
místě. 

Tam vytaháme nástroje z aut. Někdy 
nám securiťáci nebo pořadatel pomůže 
s odnášením věcí z auta do stanu nebo 
do nějaké zákulisní místnosti. Pak jdou 
kluci na pivo a holky na kávu poladit 
formu (smích) a hodinu před koncer-
tem se sejdeme v zákulisí a začneme se 
chystat jaksi naostro.

JP: Od loňska používáme novou tech-
niku odposlechů, a to nám trvalo před 
loňským koncertem ve Vrchlabí hodinu 
a půl, než jsme dospěli k nějakému zvu-
ku. Ještě to ale nebyl výkon, jaký jsme si 
všichni představovali (smích).

MP: Je to pro nás úplně nová technolo-
gie odposlechů. Celá kapela má koupe-
ný digitální mixážní pult, do toho si my 
všichni zapojíme svoje nástroje, svoje 
mikrofony a z tohoto mixu vede do slu-
chátek každého člena vlastní odposlech. 
Každý člen kapely si může nastavit svůj 
odposlech, jak potřebuje, a už se s tím 
potom na dalších koncertech moc nehý-
be. Nikdo by se pak neměl vymlouvat na 
to, že se neslyšel a že byl falešný, pro-
tože tady už se člověk slyší dokonale. 
Odpadá tím zároveň pro nás i pro po-
sluchače takové to nepříjemné houkání 
z beden.

JP: Zase se dějí jiné věci (smích). I když 
za ten rok jsme to docela vychytali. 
Tady tu techniku samozřejmě zkoušíme 
i zde ve zkušebně. 

MP: Už se to učí všichni členové kape-
ly. Dřív nevěděli, jak to funguje, kam 
se mají zapojit, ale každým koncertem 
se to zlepšuje. Třeba na vánočním led-
novém koncertě už jsme byli poměrně 
rychle nazvučení.

JP: Je fakt, že jsme sál U Slunce měli 
sami pro sebe. Čili hodně času oproti 
koncertům s více kapelami. Pilníkov je 
extra koncert. 

Máte dodávku, nebo jezdíte osobními 
auty?

MP: Jezdíme osobáky.

JP: Bubeník občas jezdívá dodávkou. 
Někdy je potřeba vyndat bicí rychle, už 
sestavené.

Zůstáváte po koncertech na místě, abyste 
vychutnali ještě tu atmosféru a poslechli 
si třeba jiné kapely?

MP: Rádi, když jedeme někam dál, tak 
i přespáváme.

JP: Když to vyjde. Například před dvěma 
lety jsme hráli s kapelou, kterou jsem 
měla ráda v mládí, tak jsem si koncert 
hodně užila, protože jsem je neslyšela 
zhruba 20 let.

Co vás čeká v nejbližší době?

JP: V nejbližší době nás čeká nahrávání.

MP: Asi Tóny v parku, koncert v Hostin-
ném 15. 6. 2024. Tam se dělají koncerty 
pod otevřeným nebem. Zatím známe 
termíny těchto koncertů a srdečně vás 
zveme:

15. 6. 2024 / Hostinné  
Tóny v parku. Ve 20 hod.

29. 6. 2024 / Havlovice, sport. areál  
Výroční oslava firmy Strunk.

17. 8. 2024 / Střezina u Hronova  
Střezina fest. 

23. 8. 2024 / Trutnov 
U Uffa. V 16:30.

11. 1. 2025 / Pilníkov  
Novoroční Koncert.

Děkuji za rozhovor.

LK

ÚdaJe o Členech dle délky 
působení v kapele

Martin Pachl 
• kytary, zpěv, kapelník

Ondřej Paděra  
• basová kytara, zpěv, texty písní

Jana Pachlová 
• klávesy, percusse, zpěv,   
   texty písní

Jana Paděrová  
• altsaxofon, příčná flétna,  
   percusse, zpěv, texty písní

Jan Bažant 
• tenorsaxofon, dech. synth Akai,  
   zpěv

Jana Kaplanové  
• trumpeta, zpěv

Václav Kult  
• bicí nástroje

Úryvek Z nové písnĚ

Refrén: Mumie / text Ondřej 
Paděra hudba O. Paděra, Martin 
Pachl

...Tak vítej je tu doba plastová, 
ten, kdo se neschová, 
projde bránou.

V každém případě se zachová 
ten rod lidský syntetický.

Ta doba už je prostě taková, 
nádoba tlaková, 
ledy se lámou.

Ve věku blahobytu v igelitu 
našli jsme svou identitu....

Zbytek až na albu, ať je nějaké 
překvapení.

více inforMací o kapele

https://www.facebook.com/ 
tlupatlap/

http://www.tlupatlap.cz/

http://bandzone.cz/tlupatlap
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doJ Juan ...pokračování

Jak Don Juan stoupá po schodech, světla 
za jeho zády zháší a vše se opět halí do 
tmy. Není návratu, co peklo pohltí, již 
nikdy nevydá, nač tedy světlo. Konečně 
stane před branou. Udeří do ní knoflíkem 
rukojeti kordu a brána se temně a dutě 
rozezvučí. Avšak neotvírá se. Don Juan 
pozvedá ruku, aby opět udeřil, vtom však 
vedle něho stojí postava bíle oděné dív-
ky a bere ho za ruku: „Zadrž, Done Juane, 
zadrž svoji ruku, těmi údery si klestíš ces-
tu do nenávratna. Jen děs a hrůza a věčné 
zatracení tě očekávají za touto branou. 
Otoč se a prchni. Kaj se a pros Boha o od-
puštění. Je to tvá poslední možnost! Ve 
jménu naší bývalé lásky tě prosím!“

Don Juan s údivem hledí do tváře, jež se 
jakoby rozplývá v mlžném oparu. Ten 
jemný hlas je mu povědomý. Kdo to jen 
je? Kdo to vzpomíná na lásku, o níž on 
nic neví? Tu jeho oči prohlédají a on po-
znává dceru samotného komtura. Ano, je 
to ona, pod levým prsem ještě trčí ruko-
jeť tenké dýky, jíž si vehnala v zoufalství 
nad zhrzenou láskou do srdce. Měla ho 
skutečně tak ráda, že se vrací z věčných 
temnot a stínů záhrobí, aby ho varovala 
před zkázou? Leč Don Juan si vzal její pa-
nenství, polaskal její vskutku krásné tělo, 
avšak ukojení své touhy nedošel. Byla 
jako všechny ostatní. Nač tedy teď mlu-
ví o lásce? Lásku s ní nepoznal, odmítl ji 
živou a je mu lhostejná i mrtvá a varu-
jící. Proto se jeho ústa pohrdlivě usmějí 
a jeho odpověď je tvrdá:

„Jdi mi z cesty, ženo. Odejdi zpět do 
stínu věčnosti a nevzpomínej něčeho, 
čeho nebylo. Jsem šlechtic a jako tako-
vý plním své dané slovo. Nemám strach 
z nikoho, ani z tebe, ani z komtura, ani 
z Boha. Směju se peklu i jeho příšerám. 
Zmiz, sic k oceli, která trčí v tvém srdci, 
přidám ještě ocel své zbraně!“ V té chvíli, 
jakmile dozní jeho slova, zaskučí zběsilý 
vítr a ozve se hromová rána. Hle – obličej 
mladé dívky se ztrácí, místo něho zůsta-
ne škleb bezmasé lebky. Na holém temeni 
se zmítá ve větru jako klubko hadů cho-
máč zetlelých vlasů. Kostnatý spár svírá 
blyštivou kosu. To sama Smrt uvádí Dona 
Juana ke komturovi a její skřípavý hlas 
proniká skučením větru:

„Dobrá tedy, ty pyšný blázne, jak chceš! 
Míra tvé drzé zpupnosti je dovršena. Jen 
vejdi tam, kde tě čeká věčné zatracení 
a odkud se nikdy nevrátíš!“

Blyštivá ocel kosy míří ku bráně a ta se 

otevírá. Tam v klenuté prostoře hrobky, 
stojí mohutná mramorová socha komtu-
ra, jejímž kamenným očím dodaly pekel-
né mocnosti život.

„Hleď, zde jsem, komture. Oplácím, jak 
jsem slíbil, tvoji návštěvu u mne a s ne-
trpělivostí očekávám, jakými vybranými 
lahůdkami mne uctíš na své večeři.“

Don Juan stojí před sochou, schoval kord 
do pochvy a pyšně jí hledí do tváře. Ka-
menná ústa se otvírají a hrobkou duní 
hlas:

„Vítám tě, Done Juane. Těší mě, že jsi 
přišel. Neměj starost, dostane se ti vy-
braných pokrmů i lahodných nápojů. Zde 
jsou!“ Sotva domluví, stojí před Donem 
Juanem bílá rakev, pokrytá černým ubru-
sem. Na něm leží mísy s pokrmem z hadů 
a štírů, v lidské lebce, sloužící za pohár, 
se rdí krev sťatého zločince. S odporem 
se Don Juan odvrací od této zvrhlé hos-
tiny. Hrobkou zní děsivý smích a komtur 
se ptá:

„Nu, jen jez a pij, či snad nemáš hlad a ží-
zeň? Vždyť to je vybraná krmě, vhodná 
pro osobu tvého ražení!“

Juanova krev vře hněvem, ve spáncích 
buší tep, jeho hrdost je uražena a on od-
povídá:

„S odporem se odvracím od tvé hnusné 
hostiny. Jako šlechtic jsem ti nabídl lep-
ší pohoštění, tvé pohoštění je však po-
travou pekel, mne nehodnou. Ty jsi byl 
vždycky ubohý mamonář a skrblík. Nikdy 
ses neuměl chovat. Ve společnosti velmo-
žů jsi byl jen jakýmsi omylem. Pohrdám 
tebou a nelituji, že jsem tě zabil. Skuhral 
jsi, že jsem tě připravil o dceru, ale já tě 
nenáviděl pro tvoji malost a ubohost. Ani 
jako mrtvý se neumíš chovat a opětně 
mě urážíš. Ať jsi vyslanec Boha, či pek-
la, urážet mě nesmíš!“ S těmi slovy tasí 
kord a prudce jím bodá do kamenné hrudi 
komturovy sochy. Než výtečná toledská 
ocel se rozletí na tisíc kousků. Opět zní 
hrobkou ten děsivý smích a komtur pro-
mluví:

„Done Juane, tvá pýcha nezná mezí. Ani 
tváří v tvář záhubě a smrti se nezmenšu-
je. Dobrá, přijímám tvoji odplatu. Podej 
mi ruku!“

Komtur napřáhne svoji těžkou kamennou 
paži k Donu Juanovi. Ten neváhá ani oka-
mžik a jeho pravačka letí v ústrety. Ka-

menná pěst se sevře a ze rtů Dona Juana 
vylétne bolestné zaúpění. Hrobkou hřímá 
komturův hlas:

„Je konec Done Juane, stojíš na okraji své 
životní pouti. Tvé dny jsou sečteny, kniha 
hříchů je naplněna. Zabíjel jsi, znásilňo-
val, pohrdal lidmi i Bohem. Není ti po-
moci, budeš navěky zatracen. Avšak ješ-
tě dříve, nežli tě srazím do hlubin pekel, 
klekni a pros Boha o odpuštění. Skloň se 
před jeho tváří a kaj se! Na kolena!“

Komturova tvář je ozářena odleskem pe-
kelného ohně. Dlažba se trhá a spárami 
prošlehují plameny. Z ruky Dona Juana, 
drcené mramorovými svaly, kane krev. 
Než on se vzpírá a jeho ústa i v této po-
slední chvíli odporují:

„Neskloním se, nikdy jsem se před nikým 
nesklonil a neskloním se ani teď. Nikdo 
mi nikdy neporučil. Pohrdám lidmi, těmi 
malými, ubohými lidmi, jež jsou plni zlo-
by a falše, štvaní a pomluv. Pohrdám tvým 
Bohem, před nímž se každý plazí po bři-
še a olizuje mu nohy v honbě za jakýmsi 
věčným spasením. Celý život jsem hle-
dal lásku. Stovky žen jsem měl ve svém 
náručí a kolikrát jsem doufal, že jsem již 
nalezl to, co jsem tak úpěnlivě hledal. 
Avšak vždy to byl přelud a klam. A jestli-
že existuje, proč mi ji ten tvůj všemocný 
Bůh nedal poznat? Proč mě nechal tápat 
a topit se v hořkosti nedosažitelného? 
Jen proto, že jsem byl tak klamán a tak 
zoufalý, jsem zabíjel. Nikdy jsem však 
nevraždil, nekradl a nelhal jako ty tisíce 
jiných, kteří si pak podlou modlitbičkou 
vykupovali milost a spasení. I ty jsi slou-
žil stejně nízkým cílům, a proto pohrdám 
tebou, Bohem a vším tím klamstvem.“ 
V komturových očích plá zlý oheň a jeho 
hlas hřímá:

„Zadrž, ty vzpurný člověče! Již ani slova 
nesmí vyřknout tvá pyšná, nenapravitel-
ná ústa. Buď navěky zatracen a draze tak 
zaplať své nepokoření se!“

Jakmile dozní komturova slova, dlažba 
se rozestoupí a Don Juan se propadá do 
propastných hlubin, tam, kde čpí síra 
a vře tavící se láva. Největší ze šlechticů 
Španělska, Don Juan, se propadá do ne-
konečných prostor času, navěky zatracen, 
ale nepokořen. Nepokořen a nezlomen 
ani tváří v tvář božímu hněvu a děsu pe-
kel. Navěky však nešťasten svým marným 
hledáním skutečné lásky.

V. Němec

ZaJíMavosti
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Josef buJárek,  
cukrářství, č.p. 10, Pilníkov

Josef Bujárek se narodil 19. 3. 1906 v Horní Branné v č.p. 45, okres Jilemnice. 
Pocházel z 5 sourozenců. Vyučil se cukrářem. Jako tovaryš jezdil na zkušenou 
každý den z Horní Branné do Dvora Králové na kole. 

Později pracoval v Tanvaldu, Žíželicích, 
Telči. Po určité době v Nové Pace za-
čal s vlastní živností. Zde potkal Irenu 
Stránskou z Vidochova u Nové Paky, 
vyučenou švadlenu, a v r. 1938 se vzali. 
Při osídlování pohraničí se přestěhovali 
do Pilníkova, krátce do č.p. 8 a poté do 
č.p. 10, kde vybudoval cukrárnu. Jeho 
manželka mu pomáhala s cukrařinou 
a prodejem. Osvědčení o čsl. státním 
občanství s datem 13.11.1945 potvrzuje 
pobyt v Pilníkově. Cukrárna se nalézala 
na náměstí přímo pod kostelem. Proti 
vchodovým dveřím s výkladní skříní 
byl v krámku umístěn zmrzlinový stroj 
s chladicím pultem sloužícím také jako 
pult prodejní. Zmrzlinu vanilkovou 
a ovocnou si sám vařil. Vyráběl i vlastní 
cukroví. Vpravo od zmrzlinového stroje 
stál pult s vystavenými zákusky – dorty, 
roládami, věnečky, větrníky, banánky, 
bombičkami, trubičkami i punčový-
mi zákusky. Také pekl dorty na svatby, 
křtiny, plesy i smutnější události. Po-
stupně si dovybavil prodejnu i výrobnu 
modernějším zařízením. Při pěkném 
počasí dával před krám skládací stolek 
s lavicí a židlemi. V krámku byly dva ra-
tanové stolky a čtyři ratanové židle.

Pak přišla změna po r. 1948. Musel 
zrušit vlastní výrobu a zařízení dílny. 
Cukrárna však existovala pod Jednotou, 
která dodávala zákusky a ostatní zboží 
a také náplň do zmrzlinového stroje. 
Zmrzlinu si však upravoval sám podle 
svých představ. Ještě dlouho se trado-
valo – „dobrá zmrzlina od Bujárka“. 
I přesto byl nucen později cukrárnu 
zavřít. Dlouho nemohl sehnat žádnou 
práci, a tak jako pomocný dělník na-
stoupil do Ignisu, pozdějších ZVÚ. Byl 
velmi šikovný, postupně se vypracoval 
na soustružníka a jeřábníka ve slé-
várně. Zmrzlinový stroj byl prodán do 
Horního Starého Města, kam jezdil za-
učovat o nedělích obsluhu. I v důchodu 
za ním chodili sousedé, aby upekl dorty 
a zákusky na svatby. Pekl z dodaných 
surovin, všechno míchal ručně a pekl 
v elektrické troubě. V důchodu dělal 
i knihovníka v pilníkovské knihovně 
na náměstí v domě č.p. 32. Pokud mu 
to zdraví dovolovalo, chodil také nata-
hovat věžní hodiny místního kostela. 
Zemřel 8.6.1989 ve věku 83 let a je po-
chován na místním hřbitově.

Jiří Haken, soukromý badatel

osudy doMů a JeJich obyvatel

Dům č. p. 10. Foto J. Haken

Josef Bujárek. Fotoarchiv rodiny

Josef a Irena Bujárkovi. Fotoarchiv rodiny

Osvědčení 
čsl. občanství  
Foto J. Haken

Rodný a křestný list. 

Foto J. Haken
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Jan rubáČek,  
výroba železného zboží, 
č.p.14, Pilníkov
V Pilníkově na náměstí se v řadové zástavbě 
nachází dům č. p. 14, ve kterém sídlila firma 
Východočeská výroba železného zboží Rubáček 
a Dušek. Tato firma se zabývala speciální výro-
bou kování pro kachlová kamna v široké škále 
provedení a s různou povrchovou úpravou. 

Zakladatel firmy Jan Rubáček pocházel z Ma-
lých Svatoňovic, kde se i v r. 1882 narodil. V Pil-
níkově pracoval ve firmě Josef Hübner, kde se 
seznámil se svou budoucí ženou Antonií, ro-
zenou Baudischovou. Měli spolu několik dětí, 
a to Elzu, Helenu, Irmu, Vilibalda, Marii Mag-
dalénu a nakonec Rudolfa. V r. 1928 koupil Jan 
Rubáček dům č.p. 14 a jeho společníkem se stal 
František Dušek (ten se oženil s jeho dcerou 
Helenou). Továrna prosperovala dobře, měla 25 
až 30 zaměstnanců, zaměstnávala jak Němce, 
tak i Čechy. Rodina byla česko-německá, tak 
nakonec mohla zůstat v Pilníkově i po r. 1938. 
Přesto byla nucena továrnu uzavřít v r. 1943 
kvůli konkurenci firmy Josef Hübner. V r. 1945 
byly výrobní stroje firmy Rubáček-Dušek zaba-
veny Sovětskou armádou jako válečná kořist.  
V r. 1946 tyto stroje nalezl vnuk Jana Rubáčka 
Dieter Dušek v Ostravě a nechal přivézt zpět do 
Pilníkova. Postupně se firma znovu rozjela, ale 
v r. 1948 byla znárodněna, a to byl definitivní 
konec. Jan Rubáček zemřel v r. 1966 a jeho man-
želka Antonie v r. 1967, oba v Pilníkově. Jejich 
dcera Irma se v r. 1945 provdala za Josefa Frýbu, 
národního správce řeznictví v domě č.p. 16. Ke 
konci r. 1947 byla rodina donucena se z Pilní-
kova přestěhovat do Poniklé a pak do Jasenné. 
Kromě syna Jiřího se v Jaroměři narodila dce-
ra Hana, která se provdala za Jiřího Lhotského. 
Tato paní Hana Lhotská, vnučka Jana Rubáčka, 
vám předkládá níže uvedené články.                               

Jiří Haken, soukromý badatel 

Jan Rubáček a syn. Fotoarchiv J. Haken

Výrobní závod Rubáček - Dušek. Fotoarchiv J. Haken

Firemní obálka. Fotoarchiv J. Haken

Dobová reklama. Fotoarchiv J. Haken

Oddací list. Fotoarchiv J. Haken

Dům č. p. 14. Fotoarchiv J. Haken

osudy doMů a JeJich obyvatel
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Prstýnek, náušnice, přívěsek s modrými kamínky

Ke konci války nacisté odvádějí na frontu všechny trochu schopné muže. Tak i maminčinu lásku, vdovce z Hořejšího Starého 
Města, co má malou dceru Ilu a obchod koloniál, o který se bude starat teď jeho láska Irma.

Dvě návštěvy 

Poklidné městečko Pilníkov prožívá poslední válečné dny, začátek května 1945.  
Z osvobozených koncentračních táborů Říše se vracejí vězňové domů. 

„Tady máš, Irmo, na památku zástavu 
mojí lásky, kdybych se nevrátil,“ vtiskne 
jí vdovec při odjezdu prstýnek, náušni-
ce a přívěsek s modrými kamínky. Jako 
všechna válečná loučení na všech stra-
nách je i tohle těžké.

Válečná vřava se schyluje ke konci. „Irmo, 
máš tady dopis,“ podává dceři tatínek 
známý tiskopis posílaný z fronty. Padl za 
vlast. Svět se v jednatřiceti letech hroutí 
mladé ženě s otázkou, co bude dál? Dál je 
mír. „Vezmu si prvního, co potkám,“ pro-
hlašují ztvrdlá ústa truchlící Irmy.

Koncem dubna 1945 se do Josefova vrací 
Josef ze čtyřletého pobytu v koncentrá-
cích německé stoleté říše. Konečně mír.

„Vezmu si první, co potkám,“ pronese 
jednačtyřicetiletý muž, co prošel peklem 
lágrů a touží konečně žít.

A tak se ty dvě bolavé bytosti potkáva-
jí v Pilníkově, když Josef jako národní 

správce přebírá řeznictví a hospodu po 
největším náckovi z městečka. 

„Chodíte do kostela? A věříte v Boha?“ 
ptá se Josef, který zrovna u rodičů Irmy 
zabíjí kozu. „Ano, věřím, a když mám čas, 
jdu do kostela. Ale teď mám moc práce 
s krámem,“ odpovídá hezká smutná blon-
dýnka. Sestřenice Irmy, co by ji ráda vidě-
la už šťastnou, se chopí možnosti a hned 
od ní při první příležitosti pozdravuje 
Josefa a ten zase Irmu. Sestřenice pozve 
Josefa na oběd do rodiny Rubáčkových. 
Slovo dalo slovo. 

Za čtrnáct dní jsou ohlášky v kostele. Na 
začátku října je v Pilníkově první pová-
lečný sňatek – Čecha s krásnou modro-
okou blondýnkou, po mamince Němkou. 
Oba si vzali „prvního, co potkali“ – učí se 
toleranci, pochopení a snad i lásce. Irma 
čeká miminko. Josef se těší na potomka – 
žijí normální, mírový život.

Najednou se vrací vdovec, co je podle ně-
meckých úřadů mrtvý. „Irmo, dej se roz-
vést, vezmeme se, mám tě moc rád,“ prosí 
svoji milou. „To není možné, přísahala 
jsem při svatbě Bohu a rozvod je hřích.“

Srdce se jí zastavuje žalem, ale musí pro 
své nenarozené dítě tlouct dál. Nešťast-
ná válka, nešťastné dny odsunu Němců 
z pohraničí. Tentokrát a natrvalo odchází 
vdovec z jejího života se svou dcerou Ilou 
z rodných Čech. 

Irmě zůstává na památku prstýnek, ná-
ušnice a přívěsek s modrými kamínky 
a ztvrdlé srdce, co koná své povinnosti 
dál. 

Mně až ve svých osmdesáti pěti letech 
řekne, že mě má ráda. Ráda nosím její 
památku na lásku – prstýnek, náušnice 
a přívěsek s modrými kamínky.  

Hana Lhotská

Moje babička „Němka“ je taková domácí 
léčitelka, jak je v té době v Podkrkonoší 
běžné. Nedá dopustit na „borkaist“ – tu-
žebník jilmový, na horečku používá ma-
linovou šťávu, sušené borůvky na průjem 
a tak dále. 

Je jí už dost let a život jí dal dobré i špat-
né dny, teď jsou zase těžké – dopoledne 
se přes louku k jejich domu blíží dva lidé, 
jeden tlačí vozík s dalším mužem v kon-
centráčnických hadrech. Oba jsou špi-
naví, vysílení a prosí o pomoc. Babička 
je vezme domů, opatrně je vykoupe, dá 
jim napít a střídmě najíst, protože nejsou 
zvyklí na pořádné jídlo a pak sama doma 
toho moc nemá, blíží se konec války. Pře-
vlékne je do čistého oblečení a oba pak do 
noci vyprávějí své těžké židovské osudy.  

Mezitím přicházejí k Rubáčkovým všech-
ny mladé německé ženy z městečka, že 
se blíží ruská armáda a že se bojí vojáků 
a prosí, ať je děda „Čech“ u nich scho-
vá. Tak děda ukrývá na půdě své dcery 
a ostatní, co žádají pomoc. 

Netrvá dlouho a v noci ruští vojáci tlučou 
na domovní dveře: „ Davajtě, děvočky, 
dojtš pakáž!“.

Děda s babičkou, kterým je už přes 60 let, 
v klidu otvírají a zvou na radu své židov-
ské návštěvy těch několik vojáků dál. Je-
den z židů si všiml, kam babička uložila 
líh, který potřebovala na vaření, a vojá-
kům nalívá a vypráví jim, jak je tahle ro-
dina zachránila. Rusové se opijí a odchá-
zejí zpět ke svému oddílu.

Ten zatím objeví na nádraží cisternu s li-
hem, rozstřílí ji a z děr všichni popíjejí 
bohužel denaturovaný líh. Ráno tento 
první předvoj Rudé armády nacházejí je-
jich civilizovanější druhové, ale bohužel 
už je pozdě, všichni umírají na otravu. 
Tito první osvoboditelé městečka jsou 
pohřbeni v Pilníkově a na jejich počest 
budou mít po válce na náměstí pamětní 
mohylu, že padli jako osvoboditelé. 

Jana Lhotská

Dovětek:

Dědovi a babičce německé ženy asi za 
záchranu cti a života poděkovaly, co se 
stane dál pak s nimi, víme dnes my. Byly 
odsunuty. 

Babičce a dědovi nejdříve jeho malou 
kamnářskou živnost zlikvidovali Němci, 
když se v roce 1938 odmítl děda jako Čech 
z pohraničí odstěhovat. 

V květnu 1945 strojní zařízení jako váleč-
nou kořist ukradla Rudá armáda. Stroje se 
pak v létě našly až v Ostravě. 

A komunisté pak zabrali po 1948 i budovu 
dílny. 

Děda přežil 1. světovou válku a s babič-
kou i tyfus, vybudovali vlastním úsilím 
kamnářskou dílnu s 25 zaměstnanci, vy-
chovali 6 dětí, přežili v nouzi jako čestní 
lidé 2. světovou válku, po ní se už ale ni-
kdy nedočkali svých dvou synů. Ale i na-
vzdory tomu všemu špatnému umřeli rok 
po sobě v požehnaném věku 84 a 86 let. 
Tomu se říká láska.
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výsledky vánoČního turnaJe ve stolníM tenise

sport

Foto J. Haken

Foto J. Haken

Foto J. Haken

tradiČní noheJbalový 
turnaJ
Senioři Pilníkov uspořádali dne 28. 12. 
2023 24. ročník tradičního vánočního 
turnaje v nohejbale, který se hraje ve spe-
ciálních podmínkách místní tělocvičny.  

Po prezentaci 24 hráčů následovalo roz-
losování do jednotlivých družstev - 8 po 
třech hráčích. Při slavnostním nástupu 
všichni přítomní minutou ticha uctili pa-
mátku Františka Hubáčka, turnaj zahájil 
Vladimír Žižka a následovalo společné 
foto. Po 56 odehraných zápasech se ví-
tězem turnaje stalo družstvo č. 6 ve slo-
žení Vladimír Žižka, Jaroslav Kratochvíl 
a Jakub Kulda. Na druhém místě skončilo 
družstvo č. 5 ve složení Miroslav Slavík, 
Dan Plášek a Pavel Strasser. Třetí mís-
to obsadilo družstvo č. 2 ve složení Jan 
Šída, Pavel Kuřík a Miroslav Trejbal. Celý 
turnaj se hrál v přátelském ovzduší, větší 
rozruch nastal při sporných míčích. O ob-
čerstvení nebyla nouze a co bylo důležité, 
nikdo se vážně nezranil. Senioři se už těší 
na 25. ročník. 

Jiří Haken

1. Miloš Petr 
2. Milan Bönisch 
3. František Bartůněk 
4. Pavel Kuřík st.
5. Jakub Strasser 
6. Pavel Strasser st.

7. Lukáš Trunkát 
8. Pavel Strasser ml.
9. Stanislav Fendrych 
10. Pavel Knap 
11. Zdeněk Pištora ml.  

1. Jan Dostál 
2. Matěj Erban 
3. Ondřej Čubič 
4. Julie Dostálová 
5. Tobiáš Jindra 

6. Jakub Dostál
7. Michal Radiměřský 
8. Marek Pokorný 
9. Vendula Radiměřská  

Pořadatelé děkují všem účastníkům za předvedené sportovní výkony a vzorný přístup k turnaji!

KATEGORIE DOSPĚLÍ (30 účastníků)   

MLÁDEŽNICKÁ KATEGORIE ( 9 účastníků) 



= 29 =

22. ročník / březen 2024

Oslava vítězného derby Pilníkov-Staré Buky 9:1. 
Zdroj: facebook

okresní přebor  
starší přípravky
Jaro 2024

pivovar trautenberk  
okresní přebor ii. třídy Mužů
Jaro 2024

Datum Domácí Hosté Hřiště Čas

7. 4. Mostek Pilníkov Mostek 13:00

Mostek Pilníkov 14:00

13. 4. Svoboda Pilníkov Svoboda 10:00

Svoboda Pilníkov 11.00

20. 4 Pilníkov Dolní Kalná Pilníkov 10:00

Kocbeře/ 
Hajnice

Dolní Kalná 11:00

Pilníkov Kocbeře/ 
Hajnice

12:00

4. 5. Trutnov dívky Kocbeře/ 
Hajnice

Trutnov 9:00

Pilníkov Kocbeře/ 
Hajnice

10:00

Trutnov dívky Pilníkov 11:00

8. 5. Pilníkov Lánov Pilníkov 10:00

Pilníkov Lánov 11:00

11.5. Malé
Svatoňovice

Pilníkov Malé
Svatoňovice

10:00

Trutnov dívky Pilníkov 11:00

Malé
Svatoňovice

Trutnov dívky 12:00

18. 5. Pilníkov B. Třemešná Pilníkov 10:00

Pilníkov B. Třemešná 11:00

25. 5. Úpice Pilníkov Úpice 9:00

Úpice Pilníkov 10:00

1. 6. Pilníkov Rtyně Pilníkov 10:00

B. Třemešná Rtyně 11:00

Pilníkov B. Třemešná 12:00

9. 6. Kocbeře/ 
Hajnice

Pilníkov Kocbeře 10:00

Kocbeře/ 
Hajnice

Pilníkov 11:00

15. 6. Pilníkov Trutnov 
dívky

Pilníkov 10:00

Pilníkov Trutnov 
dívky

11:00

Datum Domácí Hosté Hřiště Čas

23. 3. Pilníkov Staré Buky Pilníkov? 15:00

UMT  
Trutnov?

17:00

30. 3. Hajnice Pilníkov Hajnice 13:00

6. 4. Pilníkov Mladé Buky Pilníkov 16:30

13. 4. Rtyně Pilníkov Rtyně 17:00

20. 4. Pilníkov Libotov Pilníkov 14:00

27. 4. Bílá  
Třemešná

Pilníkov Bílá  
Třemešná

17:00

4. 5. Pilníkov Podhůří Pilníkov 17:00

8. 5. Žacléř A Pilníkov Žacléř 17:00

11. 5. Rudník Pilníkov Rudník 17.00

18. 5. Bohuslavice Pilníkov Bohuslavice 17:00

  22. 5. Pilníkov Poříčí Pilníkov 17.30

  25. 5. Pilníkov Vítězná Pilníkov 17:00

1. 6. Volanov Pilníkov Volanov 17:00

 8. 6. Pilníkov Strážné Pilníkov 17:00

15. 6. Hostinné Pilníkov Hostinné 17:00
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UFFO v Trutnově jsme navštívili hned 
několikrát. Z bohatého kulturního pro-
gramu jsme si vybrali nejen zábavná 
představení, ale i ta naučná. Druháčci 
viděli divadelní představení Tisíc a jed-
na noc, pohádku Tři prasátka si užili žáci 
první třídy, pořad World of fake zhlédli 
osmáci a program Karkulka v síti tu byl 
pro žáky 3. a 4. třídy. Naši nejmenší, a tím 
teď mám na mysli 1. a 2. třídu, se též zú-
častnili akcí, které uspořádaly paní uči-
telky v naší mateřské škole. Konkrétně se 
jednalo o Setkání se zvířátky a o pohádku 
Princ Bajaja. V obou případech byly děti 
nadšené. Do Klicperova divadla v Hradci 
Králové jeli žáci druhého stupně, tento-
krát na Shakespearovu hru Hamlet.

V rámci prevence rizikového chování 
a přípravy na možné mimořádné situa-
ce besedovala s našimi nejstaršími žáky 
paní Sagasserová, která tu zastupovala 
sbor dobrovolných hasičů.

V neposlední řadě se snažíme vést žáky 
též ke sportovním aktivitám:

• zúčastnili se okrskových turnajů v pře-
hazované a ve florbalu,

• bruslení 1. stupně nedaleko školy  
„U Skutilů“,

• plavecký kurz absolvují od konce ledna 
každé úterý žáci 1. – 4. ročníku, jednotli-
vé lekce jsou naplánované až do dubna,

• proběhl i letos lyžařský kurz primár-
ně určený pro sedmou třídu. Aby byla 
kapacita kurzu naplněna, zúčastnili se 
akce i žáci z vyšších ročníků. Vzhledem 
k nepříznivým sněhovým podmínkám 
musel být program přizpůsoben aktu-
álním možnostem. I tak si všichni užili 
lyžování (dojížděli do ještě částečně 
zasněženého areálu v Mladých Bukách) 
a další naplánované aktivity. Z penzi-
onu Vápenka v Horních Albeřicích se 
všichni vrátili zdraví a spokojení.

Žáci i v druhém pololetí navštěvují zá-
jmové kroužky. Na 1. stupni tanečně
-pohybový, Keramika I, Keramika II., Já 
stavitel, Šikula a Sporťáček. Na 2. stupni 
pokračuje pohybově-taneční kroužek. 
Deváťákům stále probíhá příprava na 
přijímací zkoušky každé úterý z matema-
tiky a českého jazyka. Doučování z kte-
réhokoli předmětu pro všechny žáky je 
zdarma a koná se po dohodě s vyučujícím 
o velké přestávce nebo po výuce.

Operační program Jan Amos Komenský

Od září 2023 škola využívá finanční do-
taci 1 278 500 Kč z Operačního programu 
Jan Amos Komenský Šablony I. na inova-
tivní vzdělávání ve výuce neboli zlepšení 
kvality výuky na ZŠ a MŠ Pilníkov.

Dotace je rozdělena pro základní školu, 
mateřskou školu a školní družinu. Žáci 
a děti mohou se svými vyučujícími vyjet 
zcela zdarma na různé exkurze, edukač-
ní programy nebo realizovat projektové 
dny. 

Exkurzi do KRNAPu uskutečnili žáci 
9. třídy hned dvakrát. Jednou na téma 
zvířecí a rostlinné rekordy, podruhé mys-

livost u nás. Také je čeká krásný čtyřden-
ní výlet do okolí Třeboně. Naopak žáci 5. 
a 6. třídy zamířili do výrobny vánočních 
ozdob ve Dvoře Králové nad Labem a na-
vštívili i místní věž a kostel. Nejen na ně, 
ale i na ostatní žáky čeká edukační pro-
gram „Papoušci“ a projektový den „Ptá-
ci kolem nás“ se sestavením ptačí budky 
a po dohodě se zřizovatelem jejich roz-
místění v Pilníkově. Žáci 4. třídy se věno-
vali projektu „Za dávných časů“ a školní 
družina navštívila vzdělávací centrum 
ve Vrchlabí, kde se žáci dozvěděli mnoho 
nových informací o ježcích a práci zá-
chranné stanice.

škola

život neJen Za dveřMi Základní školy
Je tu nový kalendářní rok a život v naší škole se po vánočních prázdninách znovu 
rozjel. Běžnou výuku se již tradičně snažíme doplnit exkurzemi, výlety, návštěvami 
divadel apod. 

Se zvířátky. Foto M. Šolcová

Lyžařský kurz. Foto A. Ježková

Lyžařský kurz. Foto A. Ježková

Vánoční ozdoby. Foto A. Ježková

Edukační program. Foto S. GrusováPlavecký kurz. Foto I. Venzarová
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Co jsme ve školce prožili od Vánoc?

• Obě třídy, Sluníčka i Berušky, při vycházce při-
nesly zvířátkům do krmelce spoustu dobrot.

• Přivítali jsme nový rok tříkrálovou koledou.

• Ve školce bylo divadlo s pohádkou Princ Bajaja.

• Modro-bílý den – přivítali jsme Paní Zimu.

• V rámci probíhajícího inovativního vzdělávání 
jsme na třídách pekli preclíky, perník, papouškův 
tříbarevný koláč, stavěli iglú z cukru, kašírovali 
velikonoční slepičku a kuřátko, pracovali s kera-
mickou hlínou.

• Setkání se zvířátky v MŠ – plazi a cvičení pudlíci. 
Pozvali jsme kamarády ze ZŠ.

• Sluníčka navštívila 1. třídu ZŠ. Děkujeme paní 
učitelce i žáčkům 1. třídy, že jsme s nimi mohli 
strávit hezkou vyučovací hodinu.

Věříme, že k jarní sluníčkové náladě přispějí děti 
svými namalovanými sluníčky. Můžete se těšit na 
„sluníčkovou galerii na plotě MŠ“.

Za celý kolektiv zaměstnanců MŠ 
Mgr. Jana Nováková

okénko Z Mateřské školy
Zaťukalo jaro lidem na stříšky, 
probuďte se, svlečte zimní kožíšky. 
Oblečte si nějakou tu parádu, 
budete mít třeba dobrou náladu.

• škola naruby (žáci 9. třídy v roli 
učitele) – 27. 3. 2024,

• zápis do 1. třídy – 11. 4. 2024, 

• zápis do MŠ – 16. 5. 2024,

• Ukliďme Česko – 11. 4. 2024  
(dle počasí),

• turnaj v malé kopané a sportovních 
disciplínách se ZŠ Chotěvice  
a ZŠ Vlčice,

• sportovní den pro děti z mateřské 
školy pod vedením 9. třídy.

A co nás v nejbližší době čeká?

Z fotoarchivu MŠ

Dovybavení tříd novým nábytkem 
(školní družina a budova 2. stupně)

Za vybojování finanční dotace 
500  000 Kč s podporou MAP dě-
kujeme panu starostovi Josefu Čer-
venému. Výroba je v plném proudu 
a do realizace ve třídách a školní 
družině se zase rádi zapojíme jako 
do přípravy projektu. Tímto děkuji 
paní zástupkyni Mgr. Pavle Strasse-
rové a vychovatelce Soně Grusové 
za osobní čas strávený nad výbě-
rem, přeměřováním a virtuálním 
rozmístěním nábytku.

poZvánka pro všechny, kteří chtĚJí vidĚt, co se náM daří:

• den otevřených dveří 9. 4. 2024 v budovách základní školy od 7.30 h, 
• školní akademie 19. 6. 2024. 

Krásné a pohodové jarní dny přeje vedení školy

Finanční částku lze také využít na za-
koupení pomůcek potřebných k danému 
tématu.

Pro digitální vzdělávání žáků byly za-
koupeny další 4 tablety a pět nových 
počítačů k interaktivním tabulím na 
druhém stupni. Většího digitálního po-
kroku se dočkají i v mateřské škole, a to 
interaktivní tabule pro výukové progra-
my k matematické a čtenářské pregra-
motnosti. 

Část dotace je věnována také na vzdě-
lávání pedagogů. V mateřské škole paní 
učitelky prošly kooperativním učením, 
učitelé v základní škole metodami akti-
vizující výuky aneb didaktická strategie. 

V pondělí 4. března jsme v budově 
2. stupně přivítali návštěvu z nedale-
kých Vlčic. Paní ředitelka tamní základ-
ní školy se spolu s několika svými žáky 
a jejich rodiči přijela podívat, jak to 
u nás vypadá. Všichni si prošli všechny 
třídy, jídelnu, knihovnu a nakoukli i na 
atletické hřiště. Doufejme, že se jim 
u nás líbilo a v září některé z nich uvidí-
me v našich lavicích.



= 32 =

Pilníkovský zpravodaj

historie v obraZech

Pilníkovský zpravodaj vydává město Pilníkov, DIČ: CZ00278190, jako čtvrtletník 
v nákladu 530 kusů výtisků a byl zapsán do evidence Ministerstva kultury jako 
periodický tisk územního samosprávného celku dne 16. 7. 2015 pod evidenčním 
číslem MK ČR E 22191.

Redakce: 
Šéfredaktor: Ing. Lenka Kulková (LK). Redaktor: Josef Červený (JČ), dopisovatelé. 
Korektury: Mgr. Světluše Pospíšilová. Foto: dopisovatelé, archiv.  
Grafické zpracování a zlom: Bc. Veronika Boumová. Tisk: Tiskárna PRATR a.s. 

Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 

Vaše příspěvky a připomínky adresujte na vydavatele MěÚ Pilníkov, Náměstí 36,  
542 42 Pilníkov nebo na e-mail: redakce@pilnikov.cz, telefon 499 898 922.

Vstupem na akce města Pilníkov souhlasíte s pořizováním fotografií a audiovizu-
álních záznamů vás i vašich dětí, které mohou být následně použity na interne-
tových stránkách, sociálních sítích, v kronice města a Pilníkovském zpravodaji. 
Pravidla pro inzerci v Pilníkovském zpravodaji naleznete na www.pilnikov.cz

            www.facebook.com/MestoPilnikovOficialni

Česká Menšina v pilníkovĚ (díl 1.)
Letos je tomu již 100 let, co byla otevřena historicky první česká škola v dějinách podkrkonošského Pilníkova.  
Tento článek je malým připomenutím jejího života za dob Rakouska-Uherska a tzv. první republiky.   

Pilníkov, který se v písemných prame-
nech poprvé připomíná v roce 1357, byl 
až do poloviny 40. let 20. století osíd-
len převážně německým obyvatelstvem. 
Český dramatik Václav Julius Kavka 
(1840–1912) ve svých knižně vydaných 
pamětech vzpomínal na rok 1848, kdy 
jako malý chlapec žil s rodiči v Pilníkově, 
kde se naučil němčině, protože Pilníkov 
byl podle něj tehdy úplně německý. 

V poslední čtvrtině 19. století zde již malá 
česká menšina existovala, jak vyplývá 
z výsledků úředních sčítání. Nezjišťovala 
se ovšem tehdy národnost obyvatel, ale 
jejich obcovací řeč. 

Soukromé české sčítání ovšem zjistilo 
v roce 1900 v Pilníkově 60 Čechů a v roce 
1910 dokonce ještě o jednoho více. Vý-
sledky úředních, ale i soukromých čes-
kých sčítání v Pilníkově nelze ovšem brát 

příliš vážně. To úřední počet Čechů pod-
hodnocovalo, soukromé sčítání zase na-
opak zveličovalo. Skutečný počet Čechů 
se zde tak zřejmě na počátku 20. století 
pohyboval kolem třiceti. 

Víme, že pilníkovský farář František 
Ondráček, rodák z české obce Chlum na 
Chrudimsku, se měl na počátku 20. sto-
letí pravidelně scházet s českými kněží-
mi z regionu v hotelu Klein v Trutnově. 
Přesto v roce 1900 při sčítání udal ně-
meckou obcovací řeč a rozšířil tak po-
čet Němců v  ilníkově. Při dalším sčítání 
(v roce 1910) byl již farářem v Pilníkově 
František Kutnar, rodák z Mlázovic. Také 
on, podobně jako jeho matka a otec, uve-
dl německou obcovací řeč. Důvod tohoto 
počítání farářů byl ryze pragmatický. Po-
kud by se přihlásili k české obcovací řeči, 
byli by záhy na nátlak německé majority 
přeloženi do jiné farnosti.

V sousední obci Pilsdorf žila rovněž malá 
česká menšina, kterou tvořili zejména 
svobodní dělníci z místní Hübnerovy slé-
várny, případně zaměstnanci dráhy a je-
jich rodinní příslušníci. 

Vzhledem k miniaturní české menšině 
v Pilníkově tu před první světovou vál-
kou na rozdíl od nedalekého Trutnova 

a Hostinného prakticky nedocházelo 
k národnostním konfliktům mezi Němci 
a Čechy. Přesto o jednom z nich víme, do-
stal se dokonce na stránky českého tisku. 
Dne 9. července 1911 zavítal do jednoho 
z hostinců v Pilníkově místní zámečnický 
pomocník Karel Břech a spolu s několika 
svými společníky zde mezi sebou hovořili 
česky. To se nelíbilo synovi pilsdorfského 
starosty Pauera a pilníkovskému obec-
nímu strážníkovi Bertholdu Schoberovi. 
Břecha proto měli ztlouci do krve a poté 
ho vyhodili ven z hostince. 

Příště si připomeneme život české men-
šiny za tzv. první republiky. 

PhDr. Ondřej Vašata - zástupce ředitele,  
vedoucí odborného oddělení - historik  

a kurátor sbírkových fondů

Muzeum Podkrkonoší v Trutnově

OBCOVACÍ ŘEČ V PILNÍKOVĚ

rok česká německá 

úřední sčítání 1880 2 1 039

úřední sčítání 1890 5 1 083

úřední sčítání 1900 3 1 053

úřední sčítání 1910 8 1 032

OBCOVACÍ ŘEČ V PILSDORFU

rok česká německá 

úřední sčítání 1880 0 768

úřední sčítání 1890 0 748

úřední sčítání 1900 14 707

úřední sčítání 1910 14 817

Pohlednice Pilníkova odeslaná kolem roku 
1910 dělníkem Václavem Kobylkou, který 
tehdy bydlel v Pilsdorfu a patřil k příslušní-
kům tamní české menšiny.


